
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 14655 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο Σοχού Θεσσαλονίκης, το Πέµπτο Δη-
µοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Ιερισσού Χαλκιδικής και από το 7ο Γυµνάσιο Αµαρουσίου,
σελ. 14665, 14667, 14669, 14672 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 14655, 14657, 14658,
14659, 14660, 14662, 14663, 14664, 14665, 14667, 14668,
14669, 14670, 14671, 14672 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 22 Απριλίου 2024, σελ. 14655 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-

σης:
i. µε θέµα: «Να διασφαλισθούν τα δικαιώµατα των εργαζό-

µενων στο ξενοδοχείο "ΝΙΚΟΠΟΛΙΣ" στη Π.Ε. Θεσσαλονί-
κης», σελ. 14656 

ii. µε θέµα: « Όχι στη δωδεκάωρη εργασία και την κατάρ-
γηση των αργιών για τους Μεταλλωρύχους της "ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ ΑΕ"..», σελ. 14658 

iii. µε θέµα: «Η απουσία του βάσιµου λόγου απόλυσης απε-
λευθερώνει την εργοδοτική αυθαιρεσία, µε συνέπεια την
απόλυση εργαζοµένων εξαιτίας αποτυχηµένων επιχειρησια-
κών σχεδίων», σελ. 14663 

β) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Ανεπαρκής ο σχεδιασµός της κυβέρ-
νησης ενόψει της αντιπυρικής περιόδου», σελ. 14660 

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i.  µε θέµα: «Να καλυφθούν οι επείγουσες ανάγκες αναι-

σθησιολόγου στο Βενιζέλειο Γενικό Νοσοκοµείο Ηρακλείου
Κρήτης», σελ. 14665 

ii. µε θέµα: «Για την αναστολή λειτουργίας της ειδικής µο-
νάδας Βραχυθεραπείας στο Γενικό Νοσοκοµείο Αθηνών
(ΓΝΑ) ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ», σελ. 14667 

iii. µε θέµα: «Επιχειρησιακή ετοιµότητα ΕΚΑΒ Χαλκιδικής»,
σελ. 14668 

iv. µε θέµα: « Άδικες κατηγορίες για διακόσιους γιατρούς
του Νοσοκοµείου Αγρινίου», σελ. 14669 

δ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: «Λανθασµένος σχεδιασµός αγωνιστικής πε-
ριόδου 2023-2024 των σχολικών αγώνων ποδοσφαίρου», σελ.
14670 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Oι Υπουργοί Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας
του Πολίτη, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Μετανάστευσης και Ασύλου, Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερι-
κών, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθε-
σαν στις 18 Απριλίου 2024 σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση του
προγράµµατος «Στέγαση και Εργασία για τους αστέγους»

και άλλες ρυθµίσεις για τη βελτίωση των υπηρεσιών κοινωνι-
κής πρόνοιας - Σύσταση οριζόντιων υποστηρικτικών υπηρε-
σιών του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
και άλλες διατάξεις», σελ. 14660 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,
σελ. 14655 – 14672

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
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14660, 14662, 14663,14664, 
14665, 14667, 14668,14669, 
14670, 14671, 14672

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 14667
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 14669, 14670
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 14663, 14664, 14665
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ Μ., σελ. 14665, 14666, 14667,14668, 

14669, 14670
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 14671, 14672
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 14663, 14664, 14665
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 14668
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 14660, 14661, 14662
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 14670, 14671
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 14657, 14658, 14659, 14660
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 14656, 14657, 14658, 14659
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14665, 14666
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 14660, 14662

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 14660

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Απριλίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 8.57’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-4-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΛΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
18-4-2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Κώδικας Φορολογικής Διαδικασίας και άλλες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του προγραµµατισµένου
για σήµερα δελτίου επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Δευτέρας 22 Απριλίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 959/10-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. «Νέα Δηµοκρατία» κ. Πανα-
γιώτη Μηταράκη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Πε-
ριπτώσεις αποξένωσης γονέων και µη εφαρµογής δικαστικών
αποφάσεων».

2. Η µε αριθµό 947/8-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Επέκταση κεντρι-
κής διώρυγας Πηνειού στον Δήµο Δυτικής Αχαΐας».

3. Η µε αριθµό 960/10-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα: «Μακροχρόνια παραχώρηση κατά χρήση
στον Δήµο Προσοτσάνης του Πέτρινου Θεάτρου στο φαράγγι
της Πετρούσας».

4. Η µε αριθµό 979/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Βασιλείου Μεταξά προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Ειδική µέριµνα
για τους µαθητές πληµµυροπαθών περιοχών της Θεσσαλίας».

5. Η µε αριθµό 956/9-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Πα-
ράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Μοριοδότηση των µαθητών Γ’ τάξης
λυκείου του κατεστραµµένου από τις περσινές πυρκαγιές Νοµού
Έβρου για καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων εισαγωγή
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση».

6. Η µε αριθµό 955/9-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα:
«Η τροπολογία του Υπουργού Δικαιοσύνης έρχεται ως σωσίβιο
σωτηρίας του κ. Λαυρεντιάδη απέναντι στους εκατόν δεκαπέντε
εργαζοµένους των «Λιπασµάτων Καβάλας», αποδεικνύοντας µια
ακόµα φορά την ταξική µεροληψία της Κυβέρνησης».

7. Η µε αριθµό 964/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού Δελ-
βερούδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Πυροπροστασία ακινήτων εντός και πλησίον δασικών
εκτάσεων µε ατοµική ευθύνη των πολιτών, ζητάει η Κυβέρνηση».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 954/9-4-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Βοιωτίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Παναγιού Πούλου προς την Υπουργό Εσωτερικών
µε θέµα: «Κρίσιµα ερωτήµατα σχετικά µε την επιλογή διενέρ-
γειας εσωτερικού ελέγχου για την διαρροή δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα εκλογέων εξωτερικού από το ΥΠΕΣ».

2. Η µε αριθµό 967/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς την Υπουργό Πολιτισµού
µε θέµα: «Στο Χαράκι της Ρόδου οι ιδιοκτήτες ακινήτων βρίσκονται
δέσµιοι της γραφειοκρατίας και των παθογενειών των αρχαιολο-
γικών υπηρεσιών αδυνατώντας να αξιοποιήσουν την περιουσία
τους».

3. Η µε αριθµό 982/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ασηµίνας Διγενή προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό και Κυβερνητικό Εκπρόσωπο µε
θέµα: «Να στελεχωθεί πλήρως η ΕΡΤ µε όλο το απαραίτητο µό-
νιµο προσωπικό».

4. Η µε αριθµό 958/10-4-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Αθανασίας Αναγνωστοπούλου προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Οι γυναίκες καλύπτονται από το δόγµα του
νόµου και της τάξης, ναι ή όχι;»

5. Η µε αριθµό 962/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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Ηλείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Διονύσιου Καλαµατιανού προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη µε θέµα: «Πότε θα ρυθµίσετε το νοµοθετικό
πλαίσιο για τις ναυτικές φωτοβολίδες που συνεχίζουν να αφαι-
ρούν ζωές;»

6. Η µε αριθµό 968/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Οι παραγωγοί κρόκου
Κοζάνης χρειάζονται άµεση στήριξη».

7. Η µε αριθµό 983/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να αποκατασταθεί
πλήρως και άµεσα το Γ’ κτήριο των φοιτητικών εστιών του Πανε-
πιστηµίου Ιωαννίνων µετά την πυρκαγιά και να δοθούν αποζηµιώ-
σεις στους οικότροφους για την καταστροφή προσωπικών τους
αντικειµένων».

8. Η µε αριθµό 969/12-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βου-
λευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Άκρως ανησυχη-
τικές οι αποκαλύψεις για έρευνες της ευρωπαϊκής εισαγγελίας
και της Επιτροπής Ανταγωνισµού για υπόνοια απάτης και νόθευ-
σης του ανταγωνισµού σε έργα που χρηµατοδοτούνται από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας».

9. Η µε αριθµό 963/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Πέτρου Παππά προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Ανεξήγητη µεταβολή τεχνικών προδιαγραφών για τη συµµετοχή
εργαστηρίων στο πρόγραµµα εξετάσεων για διάγνωση καρκίνου
του τραχήλου της µήτρας».

10. Η µε αριθµό 972/12-4-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Κωνσταντίνας Γιαννακοπούλου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η Κυβέρ-
νηση δεν µπορεί να παρακολουθεί απλά να οξύνεται το φαινό-
µενο των γυναικοκτονιών, αρκούµενη σε αναποτελεσµατικά και
αποσπασµατικά µέτρα».

11. Η µε αριθµό 984/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Πολιτισµού µε θέµα: «Αξιοποίηση των κτηρίων στον λόφο Κα-
στέλι Χανίων για την κάλυψη των αναγκών του λαού και της νεο-
λαίας των Χανίων».

12. Η µε αριθµό 965/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Μεγάλη καθυ-
στέρηση στην παροχή οικονοµικών κινήτρων για εσωτερικές συν-
δέσεις αποχέτευσης».

13. Η µε αριθµό 973/14-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Να αρθεί η αδικία
σε βάρος των συνταξιούχων που συνέχισαν να εργάζονται, σε
σχέση µε τις αποδοχές που έλαβαν, µέρος των οποίων το ΓΛΚ
ζητά ως αχρεωστήτως καταβληθείσες».

14. Η µε αριθµό 970/12-4-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Κτηριακά
προβλήµατα θέτουν στον αέρα τη λειτουργία των εργαστηρίων ει-
δικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης (Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.),
στη Θεσσαλονίκη».

15. Η µε αριθµό 978/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Τεράστιες
καθυστερήσεις στο αποχετευτικό δίκτυο της Ανατολικής Αττι-
κής».

16. Η µε αριθµό 971/12-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Υπό διάλυση η αστυ-
νόµευση στη βορειοανατολική Αττική - Τα έγγραφα και οι καταγ-
γελίες».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1184/14-2-2024 αναφορά του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Έλλειψη φαρµάκων ψυχια-
τρικών ασθενών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων. 

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε, σχετικά µε τη συζήτηση
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου την Παρασκευή 19 Απριλίου 2024, ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η µε αριθµό 957/10-4-2024 επίκαιρη ερώτηση που θα απαντη-
θεί από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ.
Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου.

Η µε αριθµό 985/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση που θα απαντη-
θεί από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού κ. Ζωή Μακρή.

Οι µε αριθµούς 966/11-4-2024, 976/15-4-2024 και 977/15-4-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις και η µε αριθµό 759/6-12-2023 ανα-
φορά (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της
Βουλής), που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υγείας κ.
Μάριο Θεµιστοκλέους.

Οι µε αριθµούς 980/15-4-2024 και 981/15-4-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Βασίλειο - Πέτρο Σπανάκη.

Η µε αριθµό 953/9-4-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντη-
θεί από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας κ. Ευάγγελο Τουρνά.».

Αρχίζουµε τη συζήτηση µε την πέµπτη µε αριθµό 980/15-4-
2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Να διασφαλισθούν τα δικαιώ-
µατα των εργαζόµενων στο ξενοδοχείο «ΝΙΚΟΠΟΛΙΣ» στη Περι-
φεριακή Ενότητα Θεσσαλονίκης».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο τουρισµός αποτελεί τον κλάδο εκείνο στον

οποίο φανερώνονται όλες οι µεγάλες αντιθέσεις της τουριστικής
καπιταλιστικής ανάπτυξης. Την ίδια ώρα που σπάνε τα ρεκόρ των
αφίξεων, των διανυκτερεύσεων και αντίστοιχα των καθαρών κερ-
δών των τουριστικών µονάδων, βαθαίνει η ένταση της εκµετάλ-
λευσης των εργαζοµένων, η απόλυτη και η σχετική µείωση των
µισθών, η µείωση του προσωπικού. Οι εργαζόµενοι στα ξενοδο-
χεία είναι αυτοί που πρώτοι πληρώνουν το µάρµαρο µε την προ-
σαρµογή όλης τους της ζωής στις επιταγές των επιχειρηµατικών
οµίλων που τους απασχολούν όποτε, όπως και όπου θέλουν,
χωρίς να γνωρίζουν τι θα γίνει την επόµενη µέρα. 

Πρόσφατο παράδειγµα αυτής της ανάπτυξης είναι οι εργαζό-
µενοι στο πεντάστερο ξενοδοχείο «ΝΙΚΟΠΟΛΙΣ» στη Θεσσαλο-
νίκη. Η επιχείρηση άρχισε να λειτουργεί το 2003 και οι
περισσότεροι εργαζόµενοι έχουν από δεκαπέντε έως είκοσι χρό-
νια εργασίας στην πλάτη τους. Τα πρώτα προβλήµατα µε τη µι-
σθοδοσία ξεκίνησαν στις αρχές του 2010, αρχικά µε µικρές
καθυστερήσεις στις πληρωµές και στη συνέχεια µε πληρωµή µε
έναντι, χωρίς καµµία ενηµέρωση ή δέσµευση για το πότε και αν
θα πληρωθούν τα υπόλοιπα ποσά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Στις 29-3-2024 οι εργαζόµενοι ενηµερώθηκαν από τον δικη-
γόρο της επιχείρησης ότι το ξενοδοχείο αναστέλλει τη λειτουρ-
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γία του και ότι θα απολυθούν, ξεκαθαρίζοντάς τους ότι δεν θα
τους δοθούν οι αποζηµιώσεις. Αυτή τη στιγµή, εξήντα εργαζό-
µενοι του ξενοδοχείου «ΝΙΚΟΠΟΛΙΣ» που έχουν βρεθεί στον
δρόµο και ζουν στην ανασφάλεια, αντιστέκονται και υπερασπί-
ζονται αγωνιστικά τα δικαιώµατά τους, έχοντας στο πλευρό τους
το Συνδικάτο Εργατοϋπαλλήλων Τουριστικών Επισιτιστικών Επι-
χειρήσεων Θεσσαλονίκης, το ΣΕΤΕΠΕ.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τι άµεσα µέτρα θα λάβει η Κυβέρ-
νηση, ώστε να δοθούν στους εργαζόµενους όλα τα δεδουλευ-
µένα που τους χρωστά η επιχείρηση, χωρίς καθυστερήσεις και
κανέναν εµπαιγµό και να εξασφαλιστεί η συνέχιση της εργασίας
των εργαζοµένων του ξενοδοχείου «ΝΙΚΟΠΟΛΙΣ» µε πλήρη ερ-
γασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα στον νέο εργοδότη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να απαντήσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για
την ερώτησή σας. Επιτρέψτε µου, όµως, να δούµε ποια είναι η
πραγµατικότητα και ποια είναι η µεγάλη εικόνα.

Διάβασα µε µεγάλη προσοχή την ερώτησή σας και, µεταξύ
άλλων, µιλάτε για µειώσεις µισθών και µειώσεις προσωπικού. Η
εικόνα είναι διαφορετική στην αγορά εργασίας γενικότερα και
ειδικότερα στον κλάδο του τουρισµού, διότι και ο µέσος µισθός
έχει αυξηθεί, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του πληροφορια-
κού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» και ο κατώτατος µισθός από τα 650
ευρώ που παραλάβαµε ως Κυβέρνηση το 2019, έχει πάει στα 830
ευρώ και έχουµε βασική κυβερνητική δέσµευση να πάει στα 950
ευρώ µέχρι το τέλος της τετραετίας. 

Άρα, λοιπόν, αυτά τα οποία αναφέρετε στην ερώτησή σας και
λέτε για µία «µαύρη αγορά εργασίας» από την άποψη των µι-
σθών, δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Αντιθέτως, σή-
µερα µιλάµε για κενές θέσεις εργασίας. 

Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά ειδικότερα την ερώτησή σας,
στο ξενοδοχείο που αναφερθήκατε ειδικότερα για τη µη καταβολή
δεδουλευµένων τους και τις οµαδικές απολύσεις, έχω ζητήσει και
έχω λάβει από το Τµήµα Επιθεώρησης Εργασίας επισήµως όλα
τα σχετικά στοιχεία. Σε ό,τι αφορά ειδικότερα την ερώτησή σας,
σύµφωνα µε επίσηµα στοιχεία του Τµήµατος Επιθεώρησης Εργα-
σιακών Σχέσεων της Ανεξάρτητης Αρχής Επιθεώρησης Εργασίας,
το ξενοδοχείο από τους εξήντα έναν εργαζόµενους διαφόρων ει-
δικοτήτων που απασχολούνταν σε αυτό την 1-1-2024, σήµερα έχει
τριάντα πέντε εργαζόµενους. Η µείωση του προσωπικού από την
αρχή του έτους µέχρι σήµερα έγινε µετά από είκοσι καταγγελίες
συµβάσεων αορίστου χρόνου και επτά οικειοθελείς αποχωρήσεις.
Επιπροσθέτως, στις 5-2-2024 το ξενοδοχείο προχώρησε στην
πρόσληψη ενός εργαζοµένου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Από την τελευταία εβδοµάδα του 2023 και ειδικότερα από τις
22-2-2023 έως και σήµερα υπήρξαν αρκετές καταγγελίες εργα-
ζοµένων και συγκεκριµένα ο αριθµός καταγγελιών ανέρχεται για
το διάστηµα αυτό συνολικά σε σαράντα επτά. Οι καταγγελίες
υποβλήθηκαν από τις 22-12-2023 έως και 15-3-2024 και αφορού-
σαν, κυρίως, τη µη καταβολή δεδουλευµένων αποδοχών των
µηνών Νοεµβρίου και Δεκεµβρίου του έτους 2023, των µηνών Ια-
νουαρίου και Φεβρουαρίου του έτους 2024, του δώρου Χριστου-
γέννων του 2023 και του επιδόµατος αδείας του έτους 2020. 

Την 1η Απριλίου 2024 υποβλήθηκε µία ακόµη καταγγελία για
µη καταβολή αποζηµίωσης αδείας για το 2023 µετά από αποχώ-
ρηση καθώς και του δώρου του Πάσχα του 2024.

Στις 5 και 6 Απριλίου 2024, δηλαδή πριν από λίγες ηµέρες,
υποβλήθηκαν είκοσι ακόµη καταγγελίες εργαζοµένων που διεκ-
δικούν την ακυρότητα των απολύσεών τους λόγω µη καταβολής
σε αυτούς των πάσης φύσεως νοµίµων αποδοχών και δεδουλευ-
µένων τους για τον Φεβρουάριο του 2024 και του επιδόµατος
αδείας του 2024. 

Μετά από τις καταγγελίες αυτές, η Επιθεώρηση Εργασίας
προχώρησε σε σειρά ελέγχων στο εν λόγω ξενοδοχείο, τα απο-
τελέσµατα των οποίων επιτρέψτε µου να τα αναφέρω στη δευ-
τερολογία λόγω έλλειψης επαρκούς χρόνου.

Όµως, επιτρέψτε µου να σας πω ότι όσον αφορά στις καταγ-
γελίες, πραγµατοποιήθηκαν τουλάχιστον πέντε έλεγχοι από την
Επιθεώρηση Εργασίας στο συγκεκριµένο ξενοδοχείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα σταθώ στις διευκρινίσεις όσον αφορά

το µέγεθος του µισθού γιατί οι απώλειες του µισθού είναι πολύ
πάνω από το 20%, µέχρι και 30%, λόγω του πληθωρισµού και βέ-
βαια οι αυξήσεις είναι πάντα πολύ υποδεέστερες. Άρα η υποχώ-
ρηση είναι συνεχής. Και η µείωση των θέσεων εργασίας είναι
όταν δουλεύει ένας για δύο και για τρεις.

Κύριε Υπουργέ, για τους εργαζόµενους του «ΝΙΚΟΠΟΛΙΣ», και
όσο καιρό δούλευαν και µέχρι αυτή την κατάληξη, τίποτα από
αυτά δεν ήταν ευκαιριακό φαινόµενο. Βίωσαν και βιώνουν τους
νόµους που ψηφίσατε µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ για την
κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων, τους µισθούς πείνας,
τα ευέλικτα ωράρια, το γεγονός να ξεγλιστρούν οι εργοδότες
από υποχρεώσεις µισθών και αποζηµιώσεων, το να µην έχουν δι-
καίωµα µεταβίβασης από τη µια επιχείρηση στην επόµενη, το να
παίρνουν τελευταίοι οι εργαζόµενοι -δηλαδή τίποτα- από πτω-
χεύσεις και εκποιήσεις, το να µην εφαρµόζονται ούτε οι δικαστι-
κές αποφάσεις ακόµη κι όταν καταφέρουν να αποσπάσουν κάτι.
Θυµάστε την επίκαιρη που κάναµε για τους εργαζόµενους του
Καρυπίδη.

Και αυτή η περίπτωση είναι άλλη µια απόδειξη που δεν έχει
εξαιρέσεις, ότι όταν ζητάνε οι εργοδότες από τους εργαζόµε-
νους να βάλουν πλάτη πάντα αυτό έχουν στον νου τους, να αξιο-
ποιήσουν τους νόµους σας και να παρατήσουν την επιχείρηση
τσεπώνοντας όσο περισσότερα µπορούν από τον ιδρώτα των ερ-
γαζοµένων, δηλαδή από κλεµµένα δικαιώµατα. Θα µου πείτε,
εσείς κάνετε τους νόµους.

Τέλος πάντων, σας ρωτάµε τι θα κάνετε για να προστατεύσετε
τους εργαζόµενους, κύριε Υπουργέ; Έχετε εργαλεία, και ψη-
φιακά µάλιστα. Σε µηδέν χρόνο µπορείτε να βρείτε τα περιου-
σιακά στοιχεία του εργοδότη, γιατί υπάρχουν και τέτοια, και να
αποπληρώσετε τους εργαζόµενους. Πώς κάνετε τους πλειστη-
ριασµούς και παίρνουν τα «κοράκια» τα λαϊκά σπίτια; Έτσι, τόσο
απλά. Έχετε επίσης το επίδοµα ανεργίας και το επίδοµα αφερεγ-
γυότητας. Αυτά δεν είναι δικά σας ή δικά µου χρήµατα, είναι των
εργαζοµένων για να επιβιώνουν σε τέτοιες περιπτώσεις. Ενερ-
γοποίησε τα όλα, κύριε Υπουργέ, µέχρι να πάρετε τα χρήµατα
από τον επιχειρηµατία.

Νοµίζουµε ότι δεν πρέπει να γελιέστε από τις ερωτήσεις που
κατέθεσαν για το ίδιο ζήτηµα το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ για να σας
βγάλουν λάδι, οι οποίοι έκαναν πως ξέχασαν τι ακριβώς διεκδι-
κούν οι εργαζόµενοι, το να συνεχίσουν δηλαδή να δουλεύουν
στον νέο εργοδότη µε πλήρη δικαιώµατα. Όµως, πού να ξεστο-
µίσουν τέτοιο πράγµα; Θα τους τραβήξουν τα αυτιά. Τόσο κόπο
κάνατε όλοι µαζί για να απαλλάξετε τους εργοδότες από τους
εργαζόµενους µε συγκροτηµένα και συσσωρευµένα δικαιώµατα,
ώστε να µπορούν να παίρνουν νέους πιο φθηνούς. 

Κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι είναι αποφασισµένοι να νική-
σουν. Το δίκιο είναι µε το µέρος τους. Ξέρουν πώς να το κάνουν.
Θεωρούµε ότι δεν πρέπει να τους λογαριάζετε σαν λίγους ή αδύ-
ναµους. Γιατί και δεν είναι µόνοι, έχουν τη στήριξη των συνδικά-
των της πόλης, των ταξικών σωµατείων, αλλά και φυσικά το
Κοµµουνιστικό Κόµµα δεσµεύεται να δυναµώσει και τη φωνή και
τη δράση για τις διεκδικήσεις τους µέχρι να κερδίσουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, µε την αναβάθ-
µιση της Επιθεώρησης Εργασίας, µε τον ν.4808/2021, σε ανε-
ξάρτητη αρχή κατά τη διάρκεια της πρώτης θητείας της
κυβέρνησης Μητσοτάκη αναβαθµίστηκε συγχρόνως και το έργο
της µε αποτέλεσµα την αποτελεσµατική εφαρµογή της εργατι-
κής νοµοθεσίας και την επιτυχή αποτροπή παραβατικών συµπε-
ριφορών στον χώρο της εργασίας. 
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Ενδεικτικά αναφέρω το υψηλό ιστορικό των ελέγχων σε ετήσια
βάση, που ουσιαστικά συµπίπτει µε τον χρόνο της λειτουργίας
της ως ανεξάρτητη αρχή από την 1η Φεβρουαρίου του 2023. Συγ-
κεκριµένα, το 2023 οι έλεγχοι της Επιθεώρησης ανήλθαν σε
εβδοµήντα τέσσερις χιλιάδες τριάντα τρεις, όταν το 2022 ήταν
εξήντα πέντε χιλιάδες διακόσιες ογδόντα έξι, δηλαδή αυξήθηκαν
κατά 13%.

Σε ό,τι αφορά το θέµα της ερώτησής σας και τα αποτελέσµατα
των ελέγχων του αρµόδιου τµήµατος της Ανεξάρτητης Αρχής
Επιθεώρησης Εργασίας έχω να σας αναφέρω τα εξής. Στις 24-
12-2023 καταβλήθηκαν αποδοχές δεδουλευµένων για τον µήνα
Νοέµβριο του 2023 και του δώρου Χριστουγέννων του 2023. Επί-
σης, στις 24-1-2024 καταβλήθηκαν τα δεδουλευµένα του Δεκεµ-
βρίου του 2023. Σχετικά µε την πληρωµή του επιδόµατος αδείας
του έτους 2020 στις 6-2-2024 ζητήθηκαν στοιχεία από την επι-
χείρηση. Με βάση τα όσα προσκόµισαν, διαπιστώθηκε η σχετική
οφειλή προς τριάντα έναν εργαζοµένους µε αποτέλεσµα την
υποβολή µήνυσης στις 13-3-2024. Στις 21-3-2024 η επιχείρηση
ενηµέρωσε την αρµόδια τοπική υπηρεσία ότι προχώρησε στην
εξόφληση είκοσι ενός εργαζοµένων και υπολείπεται η καταβολή
σε δέκα εργαζόµενους. Περαιτέρω, στις 29-2-2024 διαπιστώθηκε
η καταβολή δεδουλευµένων αποδοχών µηνός Ιανουαρίου 2024
σε τριάντα έναν εργαζόµενους η οποία έγινε σταδιακά έως την
1η Μαρτίου του 2024. Τέλος, στις 26 Μαρτίου 2024 ζητήθηκαν
στοιχεία πληρωµής δεδουλευµένων του µηνός Φεβρουαρίου
2024 τα οποία δεν προσκοµίστηκαν και η επιχείρηση κλήθηκε σε
παροχή γραπτών εξηγήσεων για τη µη παροχή στοιχείων. Το αρ-
µόδιο Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων, αναλόγως των
εξελίξεων, επιφυλάσσεται για την επιβολή των προβλεπόµενων
διοικητικών κυρώσεων. Επιπλέον, κατά τη διάρκεια του έτους
2024, και ειδικότερα κατά το διάστηµα από 29-3-2024 έως και 7-
4-2024, υποβλήθηκαν αιτήσεις διενέργειας εργατικής διαφοράς
οι οποίες έχουν προσδιοριστεί για το αµέσως επόµενο χρονικό
διάστηµα και αφορούν ανά περίπτωση στη διακριτική µεταχεί-
ριση των απεργούντων εργαζοµένων έναντι των υπολοίπων ως
προς την καταβολή των δεδουλευµένων τους για τον µήνα Φε-
βρουάριο του 2024, στην πίεση της εργοδοσίας προς άρση των
κινητοποιήσεων και στις οικονοµικές αξιώσεις που απορρέουν
από την καταβολή των αποδοχών τους µε έναντι για µία δεκαε-
τία, τη µη καταβολή δεδουλευµένων για τους µήνες Φεβρουάριο
και Μάρτιο του έτους 2024, τη µη καταβολή αποζηµίωσης και
επιδόµατος αδείας για το 2024, τη µη καταβολή δώρου Πάσχα
για το 2024 και τη µη καταβολή αποζηµίωσης απόλυσης.

Τονίζω ότι η Επιθεώρηση Εργασίας επιλαµβάνεται µε αυστη-
ρότητα τον έλεγχο της εφαρµογής της εργατικής νοµοθεσίας
και καθώς τα ζητήµατα στο ξενοδοχείο που αναφερθήκατε είναι
πολλά και είναι σε εξέλιξη, αναλόγως των διαπιστώσεων και των
σχετικών πορισµάτων, θα επιβληθούν οι προβλεπόµενες από τον
νόµο κυρώσεις.

Κύριε συνάδελφε, µε όσα σας παρέθεσα, δεν µπορείτε παρά
να συµφωνήσετε και εσείς στο εξής αναµφισβήτητο, ότι έχουµε
απόλυτη επίγνωση του τι συµβαίνει στην αγορά εργασίας και για
τον λόγο αυτό µε την κυβερνητική µας πολιτική µπορούµε και πε-
τυχαίνουµε την αποτελεσµατική εφαρµογή της εργατικής νοµο-
θεσίας και φυσικά τη διασφάλιση των δικαιωµάτων των
εργαζοµένων στο ακέραιο. Καµµία έκπτωση στην εφαρµογή της
εργατικής νοµοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την έκτη µε αριθµό 981/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του «Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας» κ.
Λεωνίδα Στολτίδη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, µε θέµα: «Όχι στη δωδεκάωρη εργασία και την κα-
τάργηση των αργιών για τους µεταλλωρύχους της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.»».

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι νέες επιδιώξεις της διοίκησης της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ»,

κύριε Υπουργέ, για το µέγιστο κέρδος, προφανώς εν όψει της
σύναψης της νέας επιχειρησιακής συλλογικής σύµβασης εργα-
σίας, είναι απαράδεκτες και προκλητικές. Προτείνει η εταιρεία

δωδεκάωρη εργασία και την κατάργηση όλων των αργιών. Προ-
τείνει εκατόν ογδόντα δύο ώρες επιπλέον εργασίας τον χρόνο.
Μάλιστα, το τσάκισµα της ψυχικής και σωµατικής υγείας των ερ-
γαζοµένων, τη διάλυση της κοινωνικής ζωής του τόπου, τα ονο-
µάζει προκλητικά «µακροπρόθεσµη ανάπτυξη και ευηµερία». 

Αυτός είναι ο οδικός χάρτης 21-24, οι στρατηγικές κατευθύν-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε την περιβόητη Λευκή Βίβλο για
την εργασία. Αυτά είναι που ψηφίσατε όλοι σας -Νέα Δηµοκρα-
τία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ- για τη διευθέτηση του εργάσιµου χρό-
νου και την κατάργηση της κυριακάτικης αργίας. Αυτό είναι το
κράτος σας, εχθρός των συµφερόντων των εργαζοµένων, φίλος
και αδερφός των επιχειρηµατικών συµφερόντων και των κερδών
τους.

Για τους µετόχους, κύριε Υπουργέ, νέα επενδυτική συµφωνία
της εταιρείας µε το δηµόσιο, χρηµατοδότηση µε 680 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για την επένδυση στις Σκουριές, απόφαση έγκρισης
των περιβαλλοντικών όρων. Για τους εργαζόµενους δώδεκα
ώρες βάρδιες εξόντωσης, αυξηµένα όρια ηλικίας συνταξιοδότη-
σης, που τείνουν να πλησιάζουν το προσδόκιµο ζωής των µεταλ-
λωρύχων, ουσιαστική διάλυση της επιθεώρησης µεταλλείων,
καµµία δηλαδή προστασία από τα εργατικά δυστυχήµατα και τα
εργοδοτικά εγκλήµατα. Το αποτέλεσµα είναι 27% αύξηση της
παραγωγής των Μεταλλείων Ολυµπιάδας την τελευταία διετία,
µε ίδιο αριθµό εργαζοµένων, πάνω από ένα δισεκατοµµύριο δο-
λάρια τζίρο για την «ELDORADO GOLD» το 2023 µε αύξηση 16%
το τελευταίο έτος. Οι τιµές των µεταλλευµάτων πωλούνται σε
τιµές ιστορικά υψηλές, µε τη µέση τιµή πώλησης χρυσού να έχει
αυξηθεί σε ένα χρόνο κατά 9%. Αυτή είναι η ανάπτυξή σας. Απο-
δεικνύεται πως δεν υπάρχει ανάπτυξη για όλους, πως η αύξηση
της κερδοφορίας της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» όχι µόνο δεν δια-
σφαλίζει καλύτερους µισθούς και συνθήκες εργασίας, αλλά αν-
τίθετα προϋποθέτει τη συνεχή υποβάθµιση των εργασιακών
κεκτηµένων. 

Ερωτάστε, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να πάρει η
Κυβέρνηση έτσι ώστε να διασφαλιστεί η οκτάωρη εργασία στις
υπόγειες στοές, και οι επίσηµες αργίες του κράτους να µην τί-
θενται ως θέµα διαπραγµάτευσης για τους µεταλλωρύχους της
«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» και των εργαζοµένων στις εργολαβίες
που δραστηριοποιούνται στις εγκαταστάσεις της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, διάβασα κι αυτή
την ερώτησή σας µε µεγάλη προσοχή. Θέλω να σας πω ότι ο τίτ-
λος της ερωτήσεώς σας για τη δωδεκάωρη εργασία δεν αντα-
ποκρίνεται στην πραγµατικότητα. Και η ερώτησή σας για να
διασφαλιστεί η οκτάωρη εργασία στις υπόγειες στοές, νοµίζω
ότι και αυτό δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα, διότι δεν
υπάρχει τέτοιου είδους εργασία πάνω από οχτώ ώρες, τουλάχι-
στον όπως το αναφέρετε εσείς.

Πέραν τούτου, όµως, σας είπα και προηγουµένως και θα το
επαναλάβω δεν θα κάνουµε καµµία έκπτωση στην εφαρµογή της
εργατικής νοµοθεσίας. Σε αυτό είµαστε κάθετοι. Φυσικά, η Κυ-
βέρνησή µας πιστεύει στην αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου µε
σεβασµό πρώτα από όλα και πάνω από όλα στο περιβάλλον και
φυσικά µε απόλυτη προστασία όλων ανεξαιρέτως των εργαζο-
µένων στον κλάδο αυτό είτε αφορά στη συγκεκριµένη εταιρεία
είτε στις εργολαβίες, όπως αναφέρεστε.

Σε ότι αφορά την προστασία της υγείας και της ασφάλειας των
εργαζοµένων σε µεταλλεία, λατοµεία, ορυχεία έχουν εφαρµογή
τόσο οι διατάξεις του κώδικα για την υγεία και την ασφάλεια στην
εργασία όσο και οι ειδικότερες διατάξεις και ο έλεγχος της εφαρ-
µογής της σχετικής νοµοθεσίας ανήκει στις αρµόδιες επιθεωρή-
σεις µεταλλείων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
σύµφωνα µε την παράγραφο 4, του άρθρου 69, του ν.3850/2010. 

Σε ότι αφορά στο ωράριο απασχόλησης των εργαζοµένων έχω
να σας αναφέρω ότι σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου
55 του ν.4808/21 σε όλους ανεξαιρέτως τους κλάδους εργασίας
και σε όλους τους τοµείς οικονοµικής δραστηριότητας η πλήρης
απασχόληση καθορίζεται σε σαράντα ώρες εβδοµαδιαίως, οι
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οποίες µπορούν να κατανέµονται σε πενθήµερη ή εξαήµερη
εβδοµαδιαία εργασία. Περαιτέρω στη δεύτερη παράγραφο του
ίδιου άρθρου προβλέπεται στο πλαίσιο διευθέτησης του χρόνου
εργασίας η τετραήµερη εβδοµαδιαία εργασία, η οποία αναγνω-
ρίζεται ως πλήρης απασχόληση. Η διευθέτηση του χρόνου ερ-
γασίας -και αυτό θέλω να το τονίσω- προϋποθέτει τη συναίνεση
του εργαζοµένου, η οποία συνάγεται από τον καθορισµό της δι-
ευθέτησης µε τις επιχειρησιακές συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας ή µε συµφωνία του εργοδότη µε τη συνδικαλιστική
οργάνωση στην επιχείρηση που αφορά στα µέλη της ή η συµ-
φωνία του εργοδότη και του συµβουλίου των εργαζοµένων ή η
συµφωνία του εργοδότη και της ένωσης προσώπων.

Στην περίπτωση που δεν υπάρχει συνδικαλιστική οργάνωση ή
δεν επιτευχθεί συµφωνία µεταξύ της συνδικαλιστικής οργάνω-
σης του εργοδότη µπορεί να εφαρµοστεί το σύστηµα διευθέτη-
σης του χρόνου εργασίας µετά από έγγραφη συµφωνία του
εργοδότη µε τον εργαζόµενο. Τονίζω ότι σε κάθε περίπτωση
απαγορεύεται η καταγγελία της σύµβασης εργασίας για τον
λόγο ότι ο εργαζόµενος δεν συναίνεσε σε διευθέτηση του χρό-
νου εργασίας. 

Σε ότι αφορά ειδικότερα την επιχείρηση, στην οποία αναφέρε-
στε στην ερώτησή σας -και οφείλω να απαντήσω- αυτή σήµερα
απασχολεί εννιακόσιους εβδοµήντα πέντε εργαζόµενους. Σύµ-
φωνα µε επίσηµη ενηµέρωση, που έχω από την ανεξάρτητη αρχή
της Επιθεώρησης Εργασίας στις 15 Απριλίου του 2024 διενερ-
γήθηκε έλεγχος µετά από καταγγελία σε εργολάβο που δραστη-
ριοποιείται στις εγκαταστάσεις της εταιρείας, στην οποία
αναφέρεστε. Κατά τον έλεγχο διαπιστώθηκε ότι ο εργολάβος
απασχολεί στη συγκεκριµένη εγκατάσταση πενήντα τέσσερα
άτοµα εκ των οποίων δεκαοκτώ απασχολούνται ως χειριστές και
δεν έχει συσταθεί σωµατείο ή ένωση προσώπων.

Η εργολαβική εταιρεία στις 5-4-24 απηύθυνε προς τους εργα-
ζόµενους την πρόταση για διευθέτηση χρόνου εργασίας δοκιµα-
στικά για ένα µήνα µε δυνατότητα επέκτασης αρχής γενοµένης
από 8 Απριλίου του 2024 ως εξής: Πρώτη βάρδια από τις 7.00’
το πρωί έως τις 18.00’ µε δύο διαλλείµατα των τριάντα λεπτών
το καθένα και δεύτερη βάρδια από 19.00’ το απόγευµα στις 6.00’
το πρωί οµοίως µε δύο διαλλείµατα των τριάντα λεπτών το κα-
θένα. Η κάθε βάρδια αφορά σε τέσσερις ηµέρες εργασίας και
στη συνέχεια ακολουθεί τέσσερις ηµέρες ρεπό. Την πρόταση
αυτή προσυπέγραψαν δεκατέσσερις εργαζόµενοι από τους συ-
νολικά είκοσι, στους οποίους απευθύνθηκε.

Περισσότερα λόγω έλλειψης χρόνου, επιτρέψτε µου να πω
στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ και εσείς και οι προ-
ηγούµενοι τους δώσατε τα πάντα και το φυσικό πλούτο της πε-
ριοχής και τα πολύτιµα µεταλλεύµατα, χρυσό, χαλκό που θα
ενίσχυαν τη χώρα µας συναλλαγµατικά, εµπορικά θα άλλαζαν
στην κυριολεξία το χάρτη της βιοµηχανίας συνολικά. Τους δώ-
σατε από την φοροαφαίµαξη του λαού µας 680 εκατοµµύρια
ευρώ. Ξέρετε πόσα είναι αυτά; Όσο καινούργια όλα τα σχολεία
όλης της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας ή όσο τα προϋπο-
λογισµένα αντιπληµµυρικά έργα όλης της βορείου Ελλάδος ή δι-
πλάσια από αυτά που χρειάζονται για οδηγούς και αστικά για να
πετάει η συγκοινωνία για ενάµιση εκατοµµύριο κόσµου στη Θεσ-
σαλονίκη. 

Πολλά θα µπορούσαµε να πούµε, είναι ατελείωτα, έσκασαν
στα κέρδη. Και τι σκέφτηκαν οι ιδιοφυΐες οι καπιταλιστές σας; Τι
τροµερή σύλληψη, δηλαδή ανακάλυψη έκαναν; Σου λέει οι τιµές
είναι στο θεό, αύριο µπορεί να έχουµε καµµιά αστάθεια, γιατί να
µην βγάλουµε σε πέντε χρόνια αυτά που θα βγάζαµε σε δέκα
χρόνια; Και τι συνέλαβαν; Αφού σου λέει έχουµε στα χέρια µας
τα αντεργατικά τερατουργήµατα Χατζηδάκη και Γεωργιάδη, να
βάλουµε τους εργαζόµενους να δουλεύουν δωδεκάωρα και
χωρίς αργίες. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ποιο είναι το προσδόκιµο ζωής των µε-
ταλλωρύχων; Είναι εξήντα δύο χρόνια. Ξέρετε πόσο είναι το
προσδόκιµο του υπόλοιπου πληθυσµού; Είναι ογδόντα χρόνια.
Με το οκτάωρο, δηλαδή, έχουν σχεδόν είκοσι χρόνια λιγότερο

από τους υπόλοιπους. Με το δωδεκάωρο, µόνο µε την ονοµα-
στική διαφορά, γιατί η πραγµατική διαφορά είναι διαφορετική,
το προσδόκιµο ζωής δεν θα είναι πάνω από πενήντα πέντε έτη.
Αυτό θα πει σύλληψη. Τουλάχιστον, δεν πήγαν τσάµπα τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, τα διδακτορικά και τα NBA. Τύφλα να έχει και
ο Σταχάνοφ που δεκαπλασίασε την παραγωγικότητα και έριχνε
συνολικά στο σοσιαλιστικό κόσµο τον εργάσιµο χρόνο στις επτά
και στις έξι ώρες και οι µεταλλωρύχοι εκεί έβγαιναν στη σύνταξη
στα πενήντα και έπαιρναν πενταπλάσιο µισθό ως δείγµα ευγνω-
µοσύνης από τη σοσιαλιστική κοινωνία για το γεγονός ότι θυσία-
σαν τόσα χρόνια από τη ζωή τους για να αυξήσουν τον κοινωνικό
πλούτο. Τέτοια, είναι λοιπόν, η σύλληψη των καπιταλιστών σας,
κύριε Υπουργέ, που αξίζει να πάνε όσοι ψήφισαν από όλα τα κόµ-
µατα τα εκτρώµατα της διευθέτησης του χρόνου εργασίας και
να κάνουν κάνα, δυο δωδεκάωρα µεροκάµατα στα έγκατα της
γης για να µην πάει χαµένη τέτοια ανακάλυψη. 

Κύριε Υπουργέ, οι µεταλλωρύχοι εισπνέουν κάθε µέρα τοξικές,
χηµικές ουσίες και βαρέα µέταλλα, όλα δολοφονικά. Μόνο ένα
παράδειγµα θα σας δώσω, δειγµατοληπτική εξέταση στους ερ-
γαζόµενους στα µεταλλεία έδειξε ότι η ποσότητα του καρκινο-
γόνου αρσενικού στο σώµα του ήταν διακόσια δεκατρία
µικρογραµµάρια ανά λίτρο όταν το ανώτερο επιτρεπτό όριο δεν
πρέπει να ξεπερνάει τα πενήντα µικρογραµµάρια, δηλαδή χρόνια
δηλητηρίαση. Αυτή είναι η ένδειξη. Και µε τα ρούχα τους, είναι
γνωστό ότι µεταφέρουν και στο σπίτι διάφορες τέτοιες ουσίες
δώρο και για τα παιδιά τους.

Και εδώ το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι ποιος σας έδωσε
το δικαίωµα να νοµοθετείτε τέτοιους όρους εξόντωσης των ερ-
γατών, για να γεµίζουν πιο γρήγορα τα σεντούκια των µετόχων
καπιταλιστών. Και µην µας πείτε το 41%, γιατί αν ήσασταν, που
δεν ήσασταν, στην προχθεσινή µεγαλειώδη απεργία που όλος ο
λαός της περιοχής ήταν στο πλευρό των µεταλλωρύχων, δεν θα
βρίσκατε ούτε το 1%.

Οι µεταλλωρύχοι, λοιπόν, είπαν όλοι «όχι». Άρα, δεν υπάρχει
καµµία συναίνεση. Και το είπαν για λογαριασµό όλης της εργα-
τικής τάξης. Στο πλευρό τους είπαν «όχι» προς όλους τους ερ-
γοδότες, όλος ο λαός της περιοχής και δεκάδες συνδικάτα και
ξέρετε όχι από αυτά τα τζούφια, αλλά τα άλλα που δεν ξέρουν
από φόβο και δεν λογαριάζουν θυσίες.

Να πάρει πίσω, λοιπόν, τις αξιώσεις της, κύριε Υπουργέ η ερ-
γοδοσία, αλλά να πάρει πίσω και τη σύµβαση που υπέγραψε -
αυτό που είπατε- ο εργολάβος για εντεκάωρο και το έκανε µε
εκβιασµό ότι µόνο έτσι θα συνεχίσει το έργο που ανέλαβε, αλ-
λιώς τελειώνει.

Και βέβαια εµείς θα δώσουµε τη µάχη ως Κοµµουνιστικό
Κόµµα στο πλευρό των εργαζοµένων των µεταλλωρύχων, αλλά
και όλων των άλλων για άµεση νοµοθέτηση για µεγάλη αύξηση
των µισθών, για πολύ λιγότερα χρόνια εργασίας και δραστική µεί-
ωση του εργάσιµου χρόνου. Γιατί αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι η
πρόοδος και το δίκαιο σήµερα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Σπα-
νάκης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, θα το επανα-
λάβω. Καµµία έκπτωση στην εφαρµογή της εργατικής νοµοθε-
σίας. Και όπως ανέφερα στην πρωτολογία µου, µία επιχείρηση
δικαιούται να εφαρµόσει διευθέτηση του χρόνου εργασίας των
εργαζοµένων, εφόσον πληρούνται όλες οι προβλεπόµενες στον
νόµο προϋποθέσεις. 

Και σε ότι αφορά την εταιρεία, στην οποία αναφέρεστε στην
ερώτησή σας, η επιχείρηση έχει υποβάλλει το Έντυπο Οργάνω-
σης Χρόνου Εργασίας για δεκαεπτά εργαζόµενους. Επειδή κατά
τον έλεγχο της Επιθεώρησης Εργασίας στις 15 Απριλίου του
2024, στον οποίο αναφέρθηκα και στην πρωτολογία µου, δεν δια-
πιστώθηκε διαβούλευση της επιχείρησης µε επιχειρησιακό σω-
µατείο ή ένωση προσώπων, όπως απαιτούν οι σχετικές διατάξεις
που σας ανέφερα για τη νοµοθεσία που εµείς ψηφίσαµε, αλλά
ούτε και τροποποίηση των όρων εργασίας των εργαζοµένων κα-
τόπιν συµφωνίας, η επιχείρηση κλήθηκε σε παροχή γραπτών εξη-
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γήσεων και συνεπώς, ο έλεγχος από την Επιθεώρηση Εργασίας,
σήµερα που µιλάµε, βρίσκεται σε εξέλιξη. Με την ολοκλήρωση
του ελέγχου, εφόσον διαπιστωθούν παραβάσεις, να είστε βέ-
βαιος, κύριε συνάδελφε, ότι η Ανεξάρτητη Αρχή της Επιθεώρη-
σης Εργασίας θα επιβάλει τις προβλεπόµενες στον νόµο
κυρώσεις.

Στο σηµείο αυτό να σας θυµίσω ότι επειδή συζητάµε για ερ-
γαζόµενους σε ιδιαίτερες συνθήκες εργασίας σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία οι εν λόγω ασφαλισµένοι τυγχάνουν ειδικό-
τερης αντιµετώπισης και ευνοϊκότερης συνταξιοδότησης, εντασ-
σόµενοι στον κανονισµό βαρέων και ανθυγιεινών επαγγελµάτων.

Κύριε συνάδελφε, µε τις θεσµικές µας πρωτοβουλίες, µε τις
πρωτοβουλίες της Κυβερνήσεως Κυριάκου Μητσοτάκη, τα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων διασφαλίζονται στο ακέραιο, διότι
εµείς πετυχαίνουµε την αποτελεσµατική εφαρµογή της εργατι-
κής νοµοθεσίας. 

Και να σας αναφέρω -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- ότι η συ-
νολική δραστηριότητα της Ανεξάρτητης Αρχής της Επιθεώρησης
Εργασίας αυξήθηκε το 2023 κατά 13% σε σχέση µε το 2022,
όπως σας είπα προηγουµένως. Το 2023 έγιναν εβδοµήντα τέσ-
σερις χιλιάδες τριάντα τρεις έλεγχοι, ενώ το 2022 έγιναν εξήντα
πέντε χιλιάδες διακόσιοι ογδόντα έξι. Ειδικότερα η επιθεώρηση
των εργασιακών σχέσεων -διότι έχουµε ελέγχους και για την
υγεία και ασφάλεια και για τις εργασιακές σχέσεις- το 2023
πραγµατοποίησε σαράντα χιλιάδες διακόσιους είκοσι ελέγχους,
δηλαδή, τρεις χιλιάδες εννιακόσιους επτά ελέγχους περισσότε-
ρους από το 2022. Είναι µία αύξηση της τάξεως του 11%. 

Και επειδή σύµφωνα µε τα οικονοµικά δεδοµένα, τα τελευταία
χρόνια πάνω από σαράντα χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν δηµιουρ-
γηθεί, θέλω να σας πω ότι οι ελεγκτικές αρχές, η αγορά εργα-
σίας και ο µηχανισµός του δηµοσίου θα προσαρµοστεί στις
σύγχρονες ανάγκες για να αντιµετωπίσουµε και τα σύγχρονα
προβλήµατα που θα έρθουν µπροστά µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Να φέρουµε και κανέναν εργαζόµενο, όπως είπατε, κύριε
Υπουργέ, επειδή έχουµε κενές θέσεις. Να βρούµε τρόπους για
να έρθουν και οι εργαζόµενοι, ώστε να µπορέσουν να λειτουρ-
γήσουν και οι επιχειρήσεις. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Άρα, συµφωνείτε µαζί µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν ξέρω.
Εγώ συµφωνώ µε το να υπάρχουν, αλλά δεν βλέπω να έρχονται.
Αυτό είναι το µεγάλο ζήτηµα. Το θέµα δεν είναι να συµφωνούµε.
Το θέµα είναι να κάνουµε και κάτι. Ξέρετε, αν και εσείς περιµέ-
νετε να λυθούν τα θέµατα µε θαύµατα, δεν γίνεται η δουλίτσα
έτσι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών,
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας
του Πολίτη, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δι-
καιοσύνης, Πολιτισµού, Μετανάστευσης και Ασύλου, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυ-
πουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 18 Απριλίου 2024
σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση του προγράµµατος «Στέγαση και
Εργασία για τους αστέγους» και άλλες ρυθµίσεις για τη βελ-
τίωση των υπηρεσιών κοινωνικής πρόνοιας - Σύσταση οριζόντιων
υποστηρικτικών υπηρεσιών του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας και άλλες διατάξεις».

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 953/9-4-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεοπίστης (Πέτης)
Πέρκα προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, µε θέµα: «Ανεπαρκής ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης εν
όψει της αντιπυρικής περιόδου».

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ. 
Στις 6 Απριλίου, κύριε Υπουργέ, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της

Νέας Αριστεράς κάλεσε την Κυβέρνηση να κηρύξει εκτάκτως την

έναρξη της αντιπυρικής περιόδου, µε πάνω από εβδοµήντα πυρ-
καγιές το Σάββατο 6 Απριλίου και µε ογδόντα οκτώ ενεργά µέ-
τωπα την Κυριακή 7 Απριλίου. Είναι άξιον απορίας, λέγαµε, γιατί
η Κυβέρνηση δεν επισπεύδει την έναρξη της αντιπυρικής περιό-
δου. Από τις αρχές Απριλίου είχαν ξεσπάσει πυρκαγιές σε Λακω-
νία, Κρήτη, Αργολίδα, Αιτωλοακαρνανία, Αττική, Θεσσαλία,
Πέλλα, Αχαΐα και Δράµα. 

Μετά την κατάθεση της επίκαιρης ερώτησης και τις έντονες
πιέσεις που ασκήθηκαν, ανακοινώθηκε ότι για το βόρειο και νότιο
Αιγαίο και την Κρήτη η αντιπυρική περίοδος ξεκίνησε στις 15
Απριλίου 2024. 

Μετά τις πυρκαγιές που ξέσπασαν στις αρχές Απριλίου, είναι
η πρώτη φορά που περιοχές τίθενται σε κατάσταση υψηλού κιν-
δύνου τρεις εβδοµάδες πριν την έναρξη της αντιπυρικής περιό-
δου. Στην περίοδο που η κλιµατική κρίση είναι παρούσα δεν
µπορεί η Κυβέρνηση να περιµένει έως τον Μάιο για να κηρύξει
την έναρξη της αντιπυρικής περιόδου επίσηµα σε ολόκληρη την
επικράτεια. 

Κύριε Υπουργέ, τα δεδοµένα έχουν αλλάξει δραµατικά και
απαιτείται να προσαρµοστούµε σε αυτά. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα είναι ότι οι πρόσφατες πυρκαγιές στα Πιέρια Όρη και
στην Πύλη Βροντερού στις Πρέσπες συνέβησαν σε δασικά οικο-
συστήµατα που δεν θεωρούνται εκλεκτά, είναι σε υψηλό υψόµε-
τρο στη βόρεια και όχι στην παραδοσιακά πυρόπληκτη νότια
Ελλάδα. 

Το καλοκαίρι του 2023 σύµφωνα µε τα στοιχεία του ευρωπαϊ-
κού συστήµατος πληροφόρησης για δασικές πυρκαγιές, η Ελ-
λάδα κατατάσσεται στην πρώτη θέση µεταξύ των κρατών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και γενικότερα της Ευρώπης, αλλά και µε-
ταξύ των κρατών της Μέσης Ανατολής και της Αφρικής, ως η
χώρα µε τις περισσότερες καµένες εκτάσεις. Καταγράφονται ένα
εκατοµµύριο εφτακόσιες είκοσι έξι χιλιάδες καµένα στρέµµατα,
σε ένα ποσοστό 41,9 της συνολικής καµένης γης στα κράτη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η υπηρεσία Copernicus ανέφερε ότι η
πυρκαγιά στον Έβρο αποτέλεσε τη µεγαλύτερη καταστροφή
στην Ευρώπη από τότε που υπάρχει καταγραφή δεδοµένων.
Σύµφωνα µε το «BLOOMBERG» η Ελλάδα υπέστη τις περισσό-
τερες ζηµιές µε εκτιµώµενο κόστος να φτάνει το 1,6 δισεκατοµ-
µύριο. 

Μετά από αυτό το ρεκόρ των καµένων εκτάσεων το 2023 θα
περιµέναµε η Κυβέρνηση να έχει θέσει σε απόλυτη προτεραι-
ότητα τον αρχικό σχεδιασµό και να έχει δώσει έµφαση στην πρό-
ληψη. Ο κύριος Υπουργός µας παρουσίασε µε τον Αρχηγό του
Πυροσβεστικού Σώµατος ένα νέο επιχειρησιακό δόγµα. Δυστυ-
χώς, διαπιστώσαµε ότι ένας από τους βασικούς πυλώνες του
νέου δόγµατος είναι η αύξηση του αριθµού του πληρώµατος των
οχηµάτων από δύο σε τρία άτοµα, η επιβολή γενικών επιφυλακών
και µαζικών µετακινήσεων των πυροσβεστών ανά την επικράτεια
λόγω έλλειψης προσωπικού και όχι οι προσλήψεις. Είναι φανερό
ότι το νέο δόγµα βασίζεται σε ξεπερασµένα υλικά που δεν αντα-
ποκρίνονται στα νέα δεδοµένα της κλιµατικής κρίσης. 

Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση για άλλη µια φορά εµφανίζεται
απροετοίµαστη εν όψει της αντιπυρικής περιόδου µε εµφανή την
έλλειψη ενός ολοκληρωµένου σχεδίου αντιπυρικής προστασίας.
Δεν εστιάζει στην πρόληψη. Είναι χωρίς ολοκληρωµένη διαχεί-
ριση και προστασία των δασών, µε τις δασικές υπηρεσίες χωρίς
χρηµατοδότηση και προσωπικό και διατηρώντας αντιεπιστηµο-
νική και χωρίς τεκµηρίωση προσέγγιση. 

Και ρωτάµε: Θα επισπεύσετε εκτάκτως την έναρξη της αντι-
πυρικής περιόδου; Το νέο δόγµα για την αντιµετώπιση των δασι-
κών πυρκαγιών ανταποκρίνεται στα νέα δεδοµένα της κλιµατικής
κρίσης; Η Κυβέρνηση έλαβε υπ’ όψιν της τα αρνητικά ρεκόρ του
2023 κι είναι έτοιµη να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις της φετινής
αντιπυρικής περιόδου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Πέρκα, πράγµατι σε λιγό-

τερο από δύο εβδοµάδες εκκινεί τυπικά η αντιπυρική περίοδος
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η οποία αναµένεται να είναι αρκετά δύσκολη, µε έντονες προ-
κλήσεις. Ωστόσο, επιτρέψτε µου να επισηµάνω ότι επί της ουσίας
έχει ξεκινήσει από πολύ νωρίτερα, στο πλαίσιο µιας πυρετώδους
προετοιµασίας και υλοποίησης σειράς ενεργειών, που έχουν ως
σκοπό την ενίσχυση της αντιπυρικής θωράκισης, την επιχειρη-
σιακή ευελιξία και την καλύτερη ανταπόκριση του µηχανισµού
δασοπυρόσβεσης. 

Προς την κατεύθυνση αυτή ξεκινήσαµε την ενίσχυση του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος µε το κατάλληλο ανθρώπινο δυναµικό, δη-
λαδή, προχωρήσαµε στην πρόσληψη εννιακοσίων ενενήντα
ατόµων, µεταξύ των οποίων εξακοσίων πενήντα δασοκοµάντος
που θα προστεθούν στους πεντακόσιους που προσλάβαµε το
2022.

Με σχετική διάταξη φροντίσαµε για την επαναπρόσληψη επτα-
κοσίων σαράντα ενός εποχικών πυροσβεστών, των οποίων ο συ-
νολικός αριθµός θα ανέλθει στις δύο χιλιάδες πεντακόσιους. Με
αντίστοιχη διάταξη ανανεώσαµε τη θητεία επτακοσίων τριάντα
εννιά πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης, των οποίων ο συ-
νολικός αριθµός ανέρχεται στα δύο χιλιάδες τριακόσια σαράντα
επτά άτοµα. Και τέλος, προχωρήσαµε στη δηµιουργία δέκα νέων
µονάδων δασοκοµάντος, αυξάνοντας το συνολικό τους αριθµό
στις δεκαέξι σε όλη την επικράτεια, ενώ στις δέκα από αυτές θα
διατίθενται ελικόπτερα µεταφοράς προσωπικού, µε επιπλέον δυ-
νατότητα την αεροπυρόσβεση. 

Όσον αφορά στα εναέρια µέσα, θα διατίθενται τριάντα τέσ-
σερα αεροσκάφη και ελικόπτερα του εθνικού εναερίου στόλου
για αεροπυρόσβεση, καθώς επίσης και επτά εναέρια µέσα εναέ-
ριας επιτήρησης και συντονισµού των επιχειρήσεων. Επιπρό-
σθετα, θα διατίθενται σαράντα εννιά µισθωµένα αεροσκάφη και
ελικόπτερα τα οποία θα αναπτυχθούν σταδιακά για εκατόν είκοσι
ηµέρες το καθένα, από 1η Μαΐου έως 31η Οκτωβρίου. 

Στο πλαίσιο της επιχειρησιακής δράσης, προχωρήσαµε στην
επικαιροποίηση του επιχειρησιακού σχεδιασµού ο οποίος περι-
λαµβάνει: Αύξηση της επιτήρησης από το έδαφος και τον αέρα
µε περισσότερα πυροφυλάκια, τις περιπολίες «ΘΗΣΕΑΣ» που
πραγµατοποιούνται µε εξήντα µηχανές βουνού, αύξηση των πε-
ριπόλων των δασικών υπηρεσιών, των Ενόπλων Δυνάµεων και
της ΕΛΑΣ, ανάπτυξη των δυνάµεων του Πυροσβεστικού Σώµατος
σε περιοχές κινδύνου για να βρίσκονται γρηγορότερα σε πιθανές
ενάρξεις, χρησιµοποίηση των µη επανδρωµένων αεροσκαφών
του Πυροσβεστικού Σώµατος σε όλες τις περιφερειακές διοική-
σεις, διασπορά των αεροπορικών δυνάµεων σε είκοσι τέσσερις
βάσεις στην επικράτεια, εκ των οποίων οι εννέα σε νησιά και µε
εναέριες περιπολίες σε ηµέρες και περιοχές υψηλού κινδύνου
µε έµφορτα αεροσκάφη, που θα µπορούν να επεµβαίνουν άµεσα
ή να κατευθύνονται από το ΕΣΚΕΔΙΚ σε πρώτο χρόνο για την αν-
τιµετώπιση ενός συµβάντος. 

Όσον αφορά τον συντονισµό των φορέων που εµπλέκονται
στην αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών, από τον Γενάρη
έχουν ξεκινήσει οι διυπουργικές συσκέψεις για τον συντονισµό
των δράσεων όλων των συναρµόδιων Υπουργείων και φορέων. 

Από τον Φεβρουάριο, ξεκινήσαµε και πραγµατοποιούνται συν-
τονιστικές συσκέψεις σε επίπεδο περιφερειών µε τη συµµετοχή
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου και όλων των εµπλεκόµε-
νων φορέων στον µηχανισµό αντιµετώπισης καταστροφών. 

Στον τοµέα της πρόληψης, προχωρήσαµε σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Πολιτισµού στην υλοποίηση δράσεων για δώδεκα
αρχαιολογικούς χώρους. 

Επίσης σε συνεργασία µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας υλοποιείται το πρόγραµµα «ANTINERO» που αφορά
σε καθαρισµούς περιαστικών δασών, αλσών, δασικών εκτάσεων,
πέριξ αρχαιολογικών χώρων καθώς επίσης και διάνοιξη αντιπυ-
ρικής ζωνών και δασικών δρόµων αξίας 270 εκατοµµυρίων ευρώ.

Για την ενίσχυση των δασικών υπηρεσιών είναι σε εξέλιξη ο
διαγωνισµός για την πρόσληψη πεντακοσίων υπαλλήλων µέσω
ΑΣΕΠ και χιλίων διακοσίων εποχικών. Τέλος σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Εσωτερικών διατέθηκαν από τον Μάρτιο διπλασια-
σµένα τα κονδύλια προς τους δήµους αξίας 30 εκατοµµυρίων
ευρώ. Προχωρήσαµε και σε νοµοθετικές ρυθµίσεις που δίνουν
τη δυνατότητα στον ΑΔΜΗΕ και στον ΔΕΔΔΗΕ να κάνουν καθα-
ρισµούς εκατέρωθεν των δικτύων τους. 

Χθες υπογράψαµε και σχετικές προγραµµατικές συµφωνίες,
ενώ οι εργασίες τους έχουν ξεκινήσει από τις αρχές του έτους.
Τέθηκε σε εφαρµογή ο κανονισµός πυροπροστασίας ακινήτων
εντός και πλησίον δασικών εκτάσεων, που αφορούν στις υποχρε-
ώσεις των δήµων και των ιδιοκτητών και αυστηροποιήθηκε το νο-
µικό πλαίσιο για τους καθαρισµούς. Τέλος, αυστηροποιήθηκαν
τα διοικητικά πρόστιµα από 50 έως 50.000 ευρώ για τους παρα-
βάτες των διατάξεων πυροπροστασίας.

Κύρια Πέρκα, όσα προανέφερα αποτελούν µόνο ένα µικρό
µέρος του συνολικού επιχειρησιακού σχεδιασµού και των δρά-
σεων του Υπουργείου µας και θεωρώ ότι γίνεται κατανοητό πως
η αντιπυρική περίοδος δεν διαρκεί από 1η Μαΐου έως 31 Οκτω-
βρίου, αλλά για εµάς δεν σταµατάει ποτέ. Ο µηχανισµός στο σύ-
νολό του βρίσκεται σε µία διαρκή προετοιµασία και ετοιµότητα,
προκειµένου να ανταποκριθεί στις σύγχρονες απαιτήσεις και
ανάγκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Πέρκα για τρία λεπτά.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα προσεκτικά και εύχοµαι να είναι

έτσι όπως τα λέτε. Πολύ αµφιβάλλουµε όµως. Δηλαδή µας λέτε
να µην ανησυχούµε; Το φετινό καλοκαίρι θα αποδειχτεί πολύ δυ-
σκολότερο, αφού οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης είναι εδώ
και όλο και πιο βίαιες. Ο φετινός χειµώνας στην Ευρώπη είναι ο
πιο ζεστός από το 1855. Τα δεδοµένα του εθνικού αστεροσκο-
πείου λένε ότι είναι ο θερµότερος που έχει καταγραφεί ποτέ στον
πλανήτη. Ο περσινός καύσωνας ήταν ο µεγαλύτερος σε διάρ-
κεια. Οι φωτιές αποτελούν µια συνεχή απειλή.

Άκουσα αυτά που είπατε. Φυσικά είδα πάλι περισσότερη µε-
τάθεση και έννοια στην καταστολή και όχι τόσο στην πρόληψη.
Δεν κάνετε προσλήψεις αλλά κυρίως εποχικοί και δεν ξέρω µε τι
άλλες συνθήκες είναι οι εργαζόµενοι. Επιτέλους πρέπει το
Υπουργείο να καταλάβει ότι πρέπει να προσλάβει και να στηρίξει
τις υπηρεσίες. 

Ανησυχούµε πολύ για την έλλειψη συντονισµού, για την έλ-
λειψη ετοιµότητας, για την έλλειψη επαρκούς σχεδιασµού, συ-
νολικού σχεδιασµού. Και τα πρώτα δείγµατα είναι ιδιαίτερα
ανησυχητικά µε τις πρόσφατες πυρκαγιές. Πέρυσι επίσης είχαµε
υπερφιλόδοξες δηλώσεις του προηγούµενου Υπουργού Κλιµα-
τικής Κρίσης, του κ. Στυλιανίδη -που υποτίθεται ότι ήταν και πολύ
ειδικός στο θέµα φυσικών καταστροφών- ότι η Ελλάδα θα µετα-
τραπεί σε ευρωπαϊκό κόµβο της Ανατολικής Μεσογείου σε ό,τι
αφορά την πολιτική προστασία και τη µεγάλη ενίσχυση του µη-
χανισµού αντιµετώπισης και είχαµε τα γνωστά αποτελέσµατα. 

Εδώ πρέπει να συνεργαστείτε και µε την επιστηµονική κοινό-
τητα. Εγώ θα έλεγα ότι είναι επιτακτική η ενίσχυση της Πυροσβε-
στικής Υπηρεσίας, της Πολιτικής Προστασίας και των δασικών
υπηρεσιών, γιατί αυτοί είναι οι τρεις βασικοί πυλώνες για την
πρόληψη των δασικών πυρκαγιών. 

Ξέρουµε τι έχει συµβεί µε τις δασικές υπηρεσίες. Είναι τραγική
η υποστελέχωσή τους. Η προστασία από τις επιπτώσεις της κλι-
µατικής αλλαγής πρέπει να γίνει µε απόλυτη προτεραιότητα για
την πολιτεία. Δεν γίνεται να ξεκινάµε το καλοκαίρι µε τρεισήµισι
χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις στην Πυροσβεστική. Δεν γίνεται
να έχουµε σε οµηρία δυόµισι χιλιάδες εποχικούς πυροσβέστες
και να µην τους νοµιµοποιούµε, να τους καλούµε τελευταία
στιγµή χωρίς απολύτως καµµία προετοιµασία και να τους βά-
ζουµε στη µάχη µε τις φωτιές. Δεν έχουν εκπαίδευση. 

Σύµφωνα δε µε τις συστάσεις του περιβαλλοντικού προγράµ-
µατος του ΟΗΕ -και αναφέροµαι στην πρόσβαση στην πρόληψη
γιατί έχει µεγάλη σηµασία- και όπως µας δείχνει και το παρά-
δειγµα της Πορτογαλίας, το 40% των διαθέσιµων πόρων κατ’
ελάχιστον θα έπρεπε να επενδύονται στην πρόληψη. Ειδικά τώρα
για τις δασικές υπηρεσίες, που είναι οι αρµόδιες υπηρεσίες για
τον σχεδιασµό και την επόπτευση µέτρων πρόληψης στα δάση,
δεν έχετε κάνει τίποτα σε ό,τι αφορά την ενίσχυσή τους µε πό-
ρους. Σας έχουµε καταθέσει και µια ερώτηση και περιµένουµε
την απάντηση. Απαιτείται, λοιπόν, µόνιµη και ουσιαστική σύνδεση
της επιστηµονικής έρευνας µε τη διαχείριση των δασικών οικο-
συστηµάτων. 

Από την επιστηµονική κοινότητα κατατίθενται συνεχώς προτά-
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σεις, όπως η ενεργή διαχείριση της δασικής βλάστησης µε στόχο
τη στοχευµένη µείωση της βιοµάζας, παραδείγµατος χάριν βό-
σκηση, υλοτοµία, ρητινοσυλλογή και διαχειριστικών πρακτικών
όπως η διαχείριση της βλάστησης µε µηχανικά µέσα και µε προ-
διαγεγραµµένη καύση, ενίσχυση της κοινωνικής συµµετοχής και
ενεργοποίηση της κοινωνίας σε τοπικό επίπεδο µε την κατάρτιση
των τοπικών σχεδίων πρόληψης σε επίπεδο δήµου. 

Και εδώ θέλω να σας πω το εξής, έχει κυκλοφορήσει και έχει
αναστατώσει και όλους τους δήµους της χώρας και όλη την κοι-
νωνία -γιατί όλα τα χωριά είναι δίπλα σε δάση- αυτή η ιστορία µε
τον κανονισµό, αυτό που µεταφέρει η πολιτεία την ευθύνη στους
κατοίκους και στους δήµους. Δώσατε µια παράταση. Από το
ΥΠΕΝ έχει βγει αυτός κανονισµός. Αυτά είναι απαράδεκτα. Εδώ
η πολιτεία πρέπει να προστατέψει τους πολίτες. 

Μιλάµε για ολοκληρωµένο, λοιπόν, και κοινωνικά υπόλογο αν-
τιπυρικό σχεδιασµό, ενίσχυση της κλιµατικής ανθεκτικότητας και
οικολογικής κατάστασης των πιο ευάλωτων δασών, δηµιουργία
εξειδικευµένου σώµατος δασοπυρόσβεσης µε ειδική εκπαίδευση
και βεβαίως -αυτό είναι γενικότερο- ενός κλιµατικά ανθεκτικού
χωρικού σχεδιασµού µε την κατάργηση της εκτός σχεδίου δό-
µησης, την ένταξη της διαχείρισης των περιβαλλοντικών και κλι-
µατικών κινδύνων στη χωροταξία, την πολεοδοµία και τις
αναπτυξιακές πολιτικές. Υπάρχει η τραγική συγκυρία να συζη-
τάµε αυτές τις µέρες το νοµοσχέδιο του ΥΠΕΝ, τέσσερα νοµο-
σχέδια σε ένα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα τα
πείτε στο νοµοσχέδιο.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Αλλά όλα αυτά -κλείνω κύριε
Πρόεδρε- θέλουν γενναίες πολιτικές και αποφάσεις, που η Κυ-
βέρνησή σας δεν µας έχει αποδείξει ότι µπορεί να τις πάρει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Απ’ ότι καταλαβαίνω εστιάσατε σε δύο κυρίως τοµείς. Ο βασι-
κότερος ήταν η πρόληψη και ο δεύτερος ήταν η ενίσχυση του
µηχανισµού της αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών στο σύ-
νολό του. Αλλά απ’ όσα σας είπα προηγουµένως αντιλαµβάνοµαι
ότι δεν ακούσατε πραγµατικά τις ενέργειες τις οποίες κάνουµε
και στους δύο τοµείς.

Πρώτα απ’ όλα να σας πω για τον τοµέα της πρόληψης. Μέχρι
το 2019 που ήσασταν και εσείς στέλεχος και µέλος της κυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ, διατίθενται κάθε χρόνο 18,5 εκατοµµύρια από
το Υπουργείο Εσωτερικών προς τους δήµους. Αυτά ήταν τα
λεφτά που διατίθενται για καθαρισµούς, για αποψίλωση, για
πρόσληψη προσωπικού κ.ο.κ.. Και δίδοντο και κάπου 20 µε 25
εκατοµµύρια στις δασικές υπηρεσίες για να φροντίσουν τα δάση.
Αυτά ήταν.

Τα τελευταία χρόνια τι κάνουµε στον τοµέα της πρόληψης;
Πρώτα απ’ όλα τα 18,5 εκατοµµύρια προς τους δήµους έγιναν
30 εκατοµµύρια. Επιπλέον η εξαγγελία του Υπουργού του ΥΠΕΝ
κ. Σκυλακάκη, είναι ότι θα διατεθούν επιπλέον 30 εκατοµµύρια
προς τους δήµους, ακριβώς για να κάνουν τους καθαρισµούς
πέριξ οικισµών που βρίσκονται πλησίον ή εντός δασικών εκτά-
σεων. 

Επιπλέον έχει ξεκινήσει εδώ και τρία χρόνια ένα τεράστιο πρό-
γραµµα, που λέγεται «ANTINERO». Το 2022 διατέθηκαν 72 εκα-
τοµµύρια ευρώ για καθαρισµούς δασικών εκτάσεων περιαστικών
αλσών, πέριξ αρχαιολογικών χώρων και για να διανοιχθούν αντι-
πυρικές ζώνες και δασικοί δρόµοι. Το 2023 διατέθηκαν 86 εκα-
τοµµύρια. Και φέτος διατίθενται 270 εκατοµµύρια. Μια τεράστια
προσπάθεια σε όλη την επικράτεια να καθαριστούν όλα αυτά που
σας είπα. Τριάντα δύο προγράµµατα αφορούν µόνο στην Αττική. 

Θα µου πείτε, φτάνουν; Προφανώς όταν έχουµε εγκαταλείψει
επί δεκαετίες ολόκληρες όλα αυτά τα δασικά συστήµατα, περια-
στικά δάση, θέλει µια διαρκή συνεχή προσπάθεια κάθε χρόνο,
έτσι ώστε χρόνο µε το χρόνο να βελτιωθεί αυτή η κατάσταση
στην οποία υπήρχε µια εγκατάλειψη. 

Από εκεί και πέρα διατίθενται 51 εκατοµµύρια στις δασικές
υπηρεσίες για να κάνουν έργα και δράσεις δικές τους. Και βέ-
βαια, όπως προανέφερα, ήρθαµε χθες σε µια συµφωνία µε τον

ΑΔΜΗΕ και ΔΕΔΔΗΕ. Μόνο ο ΔΕΔΔΗΕ θα διαθέσει περίπου 500
εκατοµµύρια για να κάνει καθαρισµούς εντός δασών ένθεν κα-
κείθεν των δικτύων του, έτσι ώστε να έχουµε και αντιπυρικές
ζώνες αλλά και προστασία από τα δίκτυα και στα δίκτυα. 

Πέραν τούτου όσον αφορά την ενίσχυση µε ανθρώπινο δυνα-
µικό για τις δασικές υπηρεσίες, έχει προκηρυχθεί ένας διαγωνι-
σµός µετά από χρόνια. Πράγµατι έχετε δίκιο και εµείς το
αναγνωρίζουµε ότι δεν είχαν γίνει πράγµατα. Αλλά όταν δεν
προσλάβατε ούτε έναν κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας,
τώρα προσλαµβάνονται πεντακόσιοι δασολόγοι και δασικοί µέσω
του ΑΣΕΠ και χίλιοι διακόσιοι εποχικοί. 

Πάµε παρακάτω. Τι κάνουµε όσον αφορά την ενίσχυση του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, που αποτελεί τον κυρίαρχο επιχειρησιακό
βραχίονα της Πολιτικής Προστασίας; Πρώτα απ’ όλα προχωράµε
στην υλοποίηση του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ». Ήδη έχουµε υπο-
γράψει τέσσερα προγράµµατα. Όσον αφορά τα εναέρια µέσα
και τα επίγεια µέσα, θα αποκτήσουµε χίλια οκτακόσια οχήµατα
για το πυροσβεστικό σώµα. Υπογράφεται η πρώτη παρτίδα των
τετρακοσίων οχηµάτων. Συνολικά θα διατεθούν 365 εκατοµµύρια
ευρώ. Πέραν τούτου θα αποκτήσουµε τα Canadair, που θα αρ-
γήσουν και δέκα ελικόπτερα. 

Σας λέω, όµως, ότι µέχρι τότε νοικιάσαµε για φέτος σαράντα
εννέα εναέρια µέσα. Πόσα νοικιάσατε κατά τη διάρκεια της δια-
κυβέρνησής σας; Δέκα κατ’ έτος!

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πείτε µας τι θα γίνει σήµερα,
κύριε Υπουργέ. Τι είναι αυτά που λέτε; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ήσασταν κι εσείς. Νοικιάσατε δέκα κατ’
έτος. Το 2019 δεκατέσσερα. Τα αυξήσαµε και τα πήγαµε στα σα-
ράντα εννέα. 

Ας δούµε τι κάνουµε όσον αφορά την ενίσχυση του ανθρώπι-
νου δυναµικού. Θα σας πω ενδεικτικά ότι το 2020 το Πυροσβε-
στικό Σώµα είχε δεκατρείς χιλιάδες διακόσια πενήντα εφτά
άτοµα. Το 2023 µε τις προσλήψεις που κάναµε, περίπου χίλια
άτοµα, αυξήθηκε στα δεκατέσσερις χιλιάδες εκατόν εξήντα δύο.
Αν αφαιρέσουµε κάποιους που απολύθηκαν, φτάσαµε στους δε-
κατέσσερις χιλιάδες εκατόν εξήντα δύο. Και φέτος µε τις προσ-
λήψεις που κάνουµε, επίσης χιλίων ατόµων, θα φτάσουν τα
δεκαπέντε χιλιάδες εκατό άτοµα. 

Στόχος µας είναι να φτάσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα στην
οροφή των δεκαεπτά χιλιάδων ατόµων. Αυτό είναι κάτι το οποίο
εµείς το αναδείξαµε, γιατί η οροφή του Πυροσβεστικού Σώµατος
µέχρι πριν από µερικά χρόνια ήταν περίπου δεκαπέντε χιλιάδες
τριακόσια άτοµα. Εµείς βάλαµε µπροστά το προσωπικό του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, τους επιτελείς, να µας πουν πόσους χρει-
άζονται. Και σύµφωνα µε την µελέτη τους, χρειάζονται δεκαεπτά
χιλιάδες άτοµα. Ήδη θα φτάσουν φέτος τα δεκαπέντε χιλιάδες
εκατό άτοµα. Και χρόνο µε τον χρόνο και µε µία στρατηγική σχε-
δίαση φροντίζουµε να ενισχύσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα και
στο σύνολό του τον µηχανισµό Πολιτικής Προστασίας που πρέ-
πει να ισχυροποιηθεί, έτσι ώστε να µπορεί να αντιµετωπίζει πε-
ρισσότερο αποτελεσµατικά τις φυσικές καταστροφές, οι οποίες
έρχονται όλο και πιο συχνά και όλο και πιο έντονα. Αυτό είναι
κάτι που αναγνωρίζουµε και δεν θα εφησυχάσουµε. Όπως σας
είπα, για εµάς η αντιπυρική περίοδος διαρκεί όλον τον χρόνο.

Όσον αφορά τώρα τις πυρκαγιές που αναφέρατε -και κλείνω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- και στα Πιέρια και στην Ιεράπετρα, αλλά
και όλες οι άλλες, πράγµατι µας ανησύχησαν ιδιαίτερα. Όµως,
απέδειξαν την ικανότητα του µηχανισµού και την ανταπόκριση
του νέου δόγµατος, το οποίο εσείς κατηγορήσετε, έτσι ώστε να
ελεγχθούν σε πρώτο χρόνο και να αντιµετωπίσουν χωρίς κατα-
στροφή.

Η φωτιά στα Πιέρια όρη πέρασε από δύο χιλιάδες εξακόσια
στρέµµατα χωρίς να κάψει δέντρα. Έκαψε τον υπόροφο. Με τη
συντονισµένη προσπάθεια, όµως, όλων των παικτών, των Ενό-
πλων Δυνάµεων, της τοπικής αυτοδιοίκησης και βέβαια των πυ-
ροσβεστών και των δασοκοκοµάντων µας που ανέβηκαν σε
πλαγιές µε ογδόντα και ενενήντα µοίρες κλίση µε τον εξοπλισµό
τους για να φτάσουν την έρπουσα φωτιά, κατάφεραν και να την
ελέγξουν. Το ίδιο έγινε και στην Ιεράπετρα. 

Και κλείνω µε τούτο. Όσον αφορά τις πυρκαγιές που λέτε, τα
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αρνητικά στοιχεία που έχουµε, θα δώσω στα Πρακτικά για να
έχετε µια εικόνα όσον αφορά κατά έτος πόσες τέτοιες φωτιές
έχουµε. Είναι φωτιές που βάζουν οι αγρότες µας για να κάψουν
τα κλαδέµατά τους. Και βέβαια, αναγκαστικά θα πρέπει να καεί
αυτή η καύσιµη ύλη, γιατί δεν πρέπει να µείνει εκεί. Θα πρέπει,
όµως, να λαµβάνουν τα απαραίτητα µέτρα και να εφαρµόζουν
την πυροσβεστική διάταξη 9 και την πυροσβεστική διάταξη 19,
όσον αφορά τα µέτρα και τις συνθήκες µε τις οποίες θα βάλουν
τη φωτιά για να κάψουν τα κλαδέµατά τους. Αυτό είναι κάτι που
ελέγχουµε. Σας λέω, λοιπόν, ότι και σ’ αυτή την προσπάθεια
έχουµε ελέγξει έναν σηµαντικό αριθµό περιστατικών. Έχουµε
βάλει πρόστιµα και προσπαθούµε να περιορίσουµε το φαινό-
µενο. Από εκεί και πέρα, πράγµατι εφαρµόσαµε και την έγκαιρη
αντιπυρική περίοδο από τις 15 του µήνα σε κάποιες περιοχές που
κρίναµε ότι είναι επικίνδυνα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Επόµενη είναι η τρίτη µε αριθµό 957/10-4-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου
προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα:
«Η απουσία του βάσιµου λόγου απόλυσης απελευθερώνει την
εργοδοτική αυθαιρεσία, µε συνέπεια την απόλυση εργαζοµένων
εξαιτίας αποτυχηµένων επιχειρησιακών σχεδίων». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, υπάρχουν δύο τρόποι για να γίνει αυτή τη συ-
ζήτηση. Ο ένας τρόπος είναι να συζητήσουµε συνολικά για την
κατάσταση στην αγορά εργασίας, για την ανεργία κ.λπ. και να
ανταλλάξουµε στατιστικές µεταξύ µας, για τις οποίες πιθανότατα
να µη συµφωνήσουµε και ο δεύτερος τρόπος είναι να δούµε λίγο
τα συγκεκριµένα. Εγώ προτείνω να δούµε λίγο τα συγκεκριµένα,
γιατί αυτή τη στιγµή στη «VIVA WALLET» έχουµε πενήντα απο-
λύσεις και από ό,τι φαίνεται θα ακολουθήσουν κι άλλες. Έχουµε
απολύσεις, γιατί υπάρχει ένας πόλεµος ανάµεσα στους βασικούς
µετόχους, ανάµεσα στον «ΚΑΡΩΝΗ» και την «JP MORGAN». 

Υπενθυµίζω ότι όταν ήρθε η «JP MORGAN» διαβάζαµε διά-
φορα διθυραµβικά για το πόσο σηµαντικό είναι αυτό για τις επεν-
δύσεις, για την απασχόληση κ.λπ. και τώρα βρισκόµαστε
µπροστά σε µια κατάσταση που, επαναλαµβάνω, ότι έχουν ήδη
προχωρήσει σε πενήντα απολύσεις. Αυτό αλλάζει το τοπίο ακόµα
και γι’ αυτούς που µένουν µέσα, δηλαδή περισσότερη εντατικο-
ποίηση, καταγγελίες για απλήρωτες υπερωρίες, τροµοκρατία
µέσα στον εργασιακό χώρο. Ξέρετε, είναι δύσκολο να είσαι σε
έναν εργασιακό χώρο στον οποίο έχουν ήδη γίνει πενήντα απο-
λύσεις, ενώ υπάρχει η πληροφορία ότι θα γίνουν κι άλλες. Ως
επιχείρηµα χρησιµοποιούν την αύξηση του µισθολογικού κό-
στους, µία αύξηση η οποία έγινε συνειδητά. Ήταν συνειδητή επι-
λογή της διοίκησης για την επικείµενη αύξηση του µετοχικού
κεφαλαίου. Και επειδή αυτή τη στιγµή δεν τα βρίσκουν οι βασικοί
µέτοχοι και είναι σε έναν ανταγωνισµό µεταξύ τους, το κόστος
το πληρώνει ξανά η εργασία.

Εµείς αυτό που λέµε είναι ότι στην πολιτική που έχετε υλοποι-
ήσει µέχρι τώρα φαίνεται ότι ο βασικός σας στόχος, ο βασικός
σας πυρήνας είναι η υποχώρηση της διαπραγµατευτικής δύνα-
µης της εργασίας. Όµως, εδώ που είµαστε υπάρχουν κάποια
πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα. Επαναλαµβάνω, αυτή τη στιγµή
δεν θα πάω τη συζήτηση στο ποια είναι η κατάσταση µε τις συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας και στο τι νοµοθετήσατε για µια
σειρά από ζητήµατα. 

Τα συγκεκριµένα ερωτήµατα τα οποία θα ήθελα εγώ να απευ-
θύνω αυτή τη στιγµή είναι τα εξής: Πρώτον, έχει γίνει έλεγχος
για το αν έχουν τηρηθεί όλες οι προβλεπόµενες διαδικασίες για
τη διαδικασία των εν λόγω απολύσεων; Σκοπεύετε να κάνετε κάτι
σε περίπτωση που συνεχίσουν να γίνονται απολύσεις; Τέλος,
σκοπεύετε να επαναφέρετε τον βάσιµο λόγο απόλυσης; Πρόκει-
ται για µία διάταξη που ήταν από τις πρώτες διατάξεις που κα-
ταργήσατε το 2019 µε το που αναλάβατε τη διακυβέρνηση, µία
προστατευτική διάταξη για τους εργαζόµενους που τους δίνει
τη δυνατότητα να αµφισβητήσουν αυθαίρετες απολύσεις στη δι-

καιοσύνη και να ξανακερδίσουν το δικαίωµά τους στην εργασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε συνάδελφε. 
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, υπάρχουν πάρα πολλοί τρόποι να κάνει κα-

νείς µια συζήτηση. Το µόνο σίγουρο είναι ότι εντός αυτού του
Κοινοβουλίου υπάρχει και µία ρύθµιση ως προς το πώς προβλέ-
πεται να γίνεται κοινοβουλευτικά ο έλεγχος. Η ρύθµιση αυτή έχει
ορισµένο χρόνο, έχει ορισµένη διαδικασία και έχει και ένα κοµ-
µάτι της διαδικασίας το οποίο είναι το πώς αποτυπώνετε τις ερω-
τήσεις σας εγγράφως πριν τις αποτυπώσετε in verbatim µέσα
στο Κοινοβούλιο. Tο σύνολο των ερωτήσεων το οποίο έχετε γρά-
ψει, αλλά και µόλις ρωτήσατε, είναι ένα σύνολο το οποίο εξ ορι-
σµού δεν µπορεί να απαντηθεί στον χρόνο που µας δίνει το
ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Αυτό που κρατάω από την αρχική σας εισήγηση είναι ότι µπο-
ρούµε να µιλήσουµε για στατιστικά στοιχεία, αλλά το σίγουρο
είναι ότι θα διαφωνήσουµε. Διαφωνούµε λοιπόν, κύριε Βουλευτά,
επί της αρχής. Δεν γίνεται να µιλάµε για στατιστικά στοιχεία, δεν
γίνεται να έχουµε την Ελληνική Στατιστική Αρχή, την ΕΛΣΤΑΤ, η
οποία να µας δίνει κάποια στοιχεία και να διαφωνούµε επ’ αυτών.
Αυτό είναι ένα πολύ βασικό πρόβληµα που υπάρχει και πολύ
καλά κάνατε και δηλώνετε ότι θα διαφωνήσετε µε τα στοιχεία,
αλλά είναι πάρα πολύ καλό, επίσης, το ότι ακούγεται εδώ στο
εθνικό Κοινοβούλιο ότι διαφωνούµε επί των στοιχείων. Είναι µια
αρχή πάνω στην οποία τουλάχιστον µπορούµε να χτίσουµε τη
διαφωνία µας.

Υπάρχουν στοιχεία και συµφωνούµε µε αυτά, γιατί εµπιστευό-
µαστε την Ελληνική Στατιστική Αρχή. Εσείς µπορεί να µην την
εµπιστεύεστε και να θέλετε να χρησιµοποιήσετε κάποια άλλα
στοιχεία. Δεν ξέρω από ποιον οργανισµό µπορεί να είναι αυτά,
αλλά µπορείτε να µας το πείτε τώρα.

Όσον αφορά στα ερωτήµατα που θέσατε όσον αφορά την
ανεργία και τον βάσιµο λόγο απόλυσης, προεκλογικά ήταν κάτι
το οποίο ψηφίσατε. Όµως, το ψηφίσατε µε τέτοια ασυνέπεια και
τόσο συγκεχυµένα ως προς την αποτύπωσή του, µε αποτέλεσµα
επί της ουσίας να µη λέει τίποτα. Όµως, θα επανέλθω σε αυτό.

Η µείωση της ανεργίας, κύριε Βουλευτά, δεν είναι κάποιο αφή-
γηµα το οποίο έχουµε δηµιουργήσει καθ’ όλη τη διάρκεια της
διακυβέρνησης αυτά τα σχεδόν πέντε χρόνια. Η µείωση της
ανεργίας είναι µία πραγµατικότητα, µία πραγµατικότητα η οποία
δηλώνει ότι η ανεργία από το 18% που ήταν το 2019 έχει πέσει
στο 10,4% το 2023. Έχουµε, δηλαδή, µια µείωση της ανεργίας
της τάξεως του 42%. 

Υπάρχει ανεργία σήµερα; Ναι, υπάρχει και οφείλουµε να την
αντιµετωπίσουµε. Επιγραµµατικά θα σας πω κάποιες πολύ τε-
λευταίες µεταρρυθµίσεις τις οποίες έχει κάνει η Κυβέρνηση προς
την κατεύθυνση αυτή. Θα αναφερθώ σχηµατικά σε τέσσερις.
Χθες κιόλας ανοίξαµε την πλατφόρµα για τη µητρότητα, έτσι
ώστε οι µη µισθωτές εργαζόµενες να µπορούν να λαµβάνουν 830
ευρώ τον µήνα για εννέα µήνες, δηλαδή συνολικά 7.500 ευρώ
για εννέα µήνες. Είναι αυτό κίνητρο για να παραµείνουν στην
αγορά εργασίας; Ναι, είναι κίνητρο για να παραµείνουν στην
αγορά εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ περίπου δύο λεπτά. 
Επίσης, µεταρρυθµίσαµε τις συνθήκες, βάσει των οποίων οι

συνταξιούχοι, οι οποίοι θέλουν να δουλεύουν, µπορούν να εργά-
ζονται. Αυτό σηµαίνει ότι δεν παρακρατείται πλέον το 30% της
σύνταξης από τους συνταξιούχους που θέλουν να εργάζονται.
Έτσι, είδαµε ότι σε έναν µήνα, κύριε Βουλευτά, αυτοί τριπλασιά-
στηκαν. Από είκοσι έξι χιλιάδες έχουν φτάσει σχεδόν τους εβδο-
µήντα χιλιάδες σήµερα. Γιατί; Διότι θέλουν να εργάζονται, να
λαµβάνουν όλη τη σύνταξή τους, όλα τα δεδουλευµένα τους και
να είναι νόµιµοι.

Το τρίτο µέτρο ήταν η αύξηση του κατώτατου µισθού, η τέ-
ταρτη συνεχής αύξηση του κατώτατου µισθού, έτσι ώστε σε
σχέση µε το 2019 να έχουµε µια αύξηση του κατώτατου µισθού
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κατά 28%, η οποία συµβαδίζει µε την αύξηση του µέσου µισθού.
Αυτά τα δύο πάνε µαζί. 

Τέταρτη και πολύ σηµαντική πολιτική µεταρρύθµιση, η µεταρ-
ρύθµιση του Ταµείου Ανεργίας σε Ταµείο Απασχόλησης, στη
ΔΥΠΑ. Η ΔΥΠΑ από το 2023 δηµιούργησε πενήντα χιλιάδες θέ-
σεις επιδοτούµενης απασχόλησης και αυτό σε διαφορετικές δη-
µογραφικές οµάδες, οµάδες οι οποίες ήταν σε κίνδυνο µη
απορρόφησης, οµάδες οι οποίες ήταν δηµογραφικά εκτός αγο-
ράς εργασίας, οµάδες οι οποίες αποτελούνται από γυναίκες κα-
κοποιηµένες, από άτοµα µε αναπηρία, από ανθρώπους οι οποίοι
ουσιαστικά αντιµετωπίζουν εµπόδια ένταξης στην αγορά εργα-
σίας και πολλές φορές και στην ίδια την κοινωνία. 

Φέτος, για το 2024, έχουµε πενήντα πέντε χιλιάδες θέσεις
ενεργού απασχόλησης, τις οποίες η ΔΥΠΑ θα δηµιουργήσει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καµµία έκπληξη η

σιωπή της Υπουργού για τις απολύσεις στη «VIVA». Καµµία έκ-
πληξη. Είναι µια ερώτηση που ο πυρήνας της είναι οι απολύσεις
στη «VIVA WALLET». Καµµία έκπληξη ότι δεν είπατε τίποτα γι’
αυτό. Δεν απαντάτε σε εµένα. Απαντάτε στις πενήντα οικογένειες
που πετάχτηκαν στον δρόµο, απαντάτε στους άλλους που είναι
στη «VIVA» και φοβούνται για το τι θα γίνουν. Σε αυτούς απαν-
τάτε, κυρία Υπουργέ, αλλά η αλαζονεία σας δεν σας το επιτρέπει
αυτό. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Αλαζονεία; Κύριε Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Και να σας πω µία
φράση τώρα για την αξιοπιστία σας, για να συνεννοηθούµε.
Είστε η Κυβέρνηση που το πρώτο µεγάλο εργασιακό νοµοσχέδιο
που φέρατε το βαφτίσατε «τετραήµερη εργασία». Τέτοια ντρο-
πιαστικά ψέµατα λέτε. Ήµασταν µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα και
µας έλεγε ο κ. Χατζηδάκης: «Διαφωνείτε µε την τετραήµερη ερ-
γασία;». Αυτή είναι η αξιοπιστία σας, η αξιοπιστία της ψευτιάς
και αντί για την τετραήµερη εργασία, έχουµε τα δεκατριάωρα.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Σας παρακαλώ τώρα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δείξτε µου, κυρία
Υπουργέ, πού φέρατε τετραήµερη εργασία. 

Σας λέω δύο πράγµατα για να συνεννοηθούµε στα στοιχεία.
ΕΛΣΤΑΤ, 47% πρόβληµα στη στέγαση, 23% πρόβληµα πρόσβα-
σης σε ιατρικές υπηρεσίες, 49% αυτό το ποσοστό για τα φτωχό-
τερα εισοδήµατα, πληθωρισµός τροφίµων 27% πάνω. Γι’ αυτό
τον λόγο οι πραγµατικοί µισθοί, µε βάση τα στοιχεία που σας
έχουν δώσει και τα ευρωπαϊκά συνδικάτα, γιατί είναι ευρωπαϊκά
στοιχεία, οι πραγµατικοί µισθοί 2022 - 2023, κυρία Υπουργέ, είναι
9% κάτω, σε µια χώρα που η κερδοφορία διαρκώς αυξάνεται, το
µερίδιο των κερδών στο ΑΕΠ αυξάνεται, το µερίδιο των µισθών
στο ΑΕΠ µειώνεται και αυτά σύµφωνα µε στοιχεία. Όταν είπα ότι
θα διαφωνήσουµε στα στοιχεία είναι το τι χρησιµοποιούµε και τι
βλέπετε. Είστε οι άνθρωποι που φέρατε το δεκατριάωρο και µας
λέγατε για τετραήµερη εβδοµάδα εργασίας. Αυτή είναι η σχέση
σας µε την πραγµατικότητα.

Σας το ξαναλέω για να γίνει συγκεκριµένο. Για τις απολύσεις
στη «VIVA» θα πείτε κάτι ή σας τραβάνε το αυτί οι εργοδότες;
Κάνατε ελέγχους αν έγιναν νόµιµα οι απολύσεις; Θα κάνετε κάτι
αν συνεχιστούν αυτές οι απολύσεις στη «VIVA»; Δεν σας άρεσε
ο βάσιµος λόγος απόλυσης. Θα φέρετε κάποιο προστατευτικό
πλαίσιο για τους εργαζόµενους, για τις απολύσεις; 

Κλείνω µε το εξής: Υπάρχει προστατευτικό πλαίσιο στο επί-
πεδο του ατοµικού εργατικού δικαίου. Εµείς λέµε ότι είναι ο βά-
σιµος λόγος απόλυσης. Υπάρχει και το συλλογικό πλαίσιο, οι
συλλογικές συµβάσεις. Πείτε µου, κυρία Υπουργέ. Είστε χαρού-
µενη µε το επίπεδο των συλλογικών συµβάσεων στη χώρα; Για
το γεγονός ότι ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι πάνω από 50%
και εµείς είµαστε κάτω από 20% -έχουµε µια βαλκανικού τύπου
αγορά εργασίας- είστε χαρούµενη ή αυτά είναι η λογική των
trickle down economics που περίπου έχουν τόση σχέση µε την
πραγµατικότητα όσο και η θεωρία ότι τα παιδιά τα φέρνει ο πε-

λαργός; Διότι αυτή είναι η οικονοµική σας πολιτική και αυτή είναι
και η πολιτική σας στο εργασιακό, µια πολιτική που διαλύει την
εργασία και τη διαπραγµατευτική της δύναµη κι εµείς λέµε ότι
χρειάζεται αναδιανοµή υπέρ των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κύριε Βουλευτά, οφείλω να οµολογήσω
ότι αρχικά όχι απλά δηµιουργήσατε εκνευρισµό στην Αίθουσα
αυτή, αλλά και µε στεναχωρήσατε. Όσο πιο πολύ µιλούσατε και
προσπαθούσατε να αναπτύξετε τον συλλογισµό σας, τόσο πιο
πολύ σας έχανα, γιατί χρησιµοποιήσατε µια γλώσσα η οποία εµ-
περικλείει την αλαζονεία, ότι είµαι τόσο αλαζόνας, όπως είπατε,
και ότι λέω ψέµατα, όπως επίσης είπατε, επειδή σας απάντησα
σε τι; Σας απάντησα στις πολιτικές που έχει υλοποιήσει η Κυβέρ-
νηση αυτή ως προς τη µείωση της ανεργίας, η οποία, κύριε Ηλιό-
πουλε, σας αρέσει-δεν σας αρέσει…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε καν ακούσατε.
ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): ...τη διαβάζετε-δεν τη διαβάζετε, στην πο-
λιτική επιστήµη που ρώτησα τους συνεργάτες µου τι είχατε
σπουδάσει για να καταλάβω αν έχετε καλή σχέση µε τα νούµερα,
γιατί δεν αποτυπώνεται αυτό, καταλαβαίνω ότι οι σπουδές σας
δεν είναι εφάµιλλες µε αυτό…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τα προσωπικά αφήστε
τα απ’ έξω.

ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Αλλά δεν είναι δυνατόν να µη δείτε ότι η
ανεργία έχει πέσει από το 2019 που αναλάβαµε, στο 43%.

Τώρα, στις απαντήσεις ως προς τις πολιτικές και τις µεταρ-
ρυθµίσεις της Κυβέρνησης για να πέσει η ανεργία, δεν απαντώ
από το µυαλό µου ούτε απαντώ ψευδόµενη. Απαντώ µε στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ στη δική σας ερώτηση, όχι σε κάτι που αποπροσα-
νατολίζει.

Τι µε ρωτάτε, κύριε Ηλιόπουλε; Με ρωτάτε: «Κατόπιν αυτών,
ερωτάται η Υπουργός» -δηλαδή εγώ- «ποιες ενεργητικές και πα-
θητικές πολιτικές απασχόλησης θα προωθήσει το Υπουργείο Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ώστε να αυξηθεί η
απασχόληση. Ο υπογράφων Βουλευτής Αθανάσιος Ηλιόπου-
λος». Σε αυτό το κοµµάτι σάς απάντησα αναλυτικώς.

Τώρα, ως προς το κοµµάτι της «VIVA WALLET» που αναφέ-
ρετε, καταλαβαίνω –το οποίο δεν το δικαιολογεί και πολύ, να σας
πω, η κοινοβουλευτική σας θέση, αλλά τέλος πάντων, µπορούµε
να κατανοήσουµε από πού προέρχεται σε επίπεδο τεκµηρίωσης
ο κάθε ένας και η κάθε µία από εµάς- καταλαβαίνω ότι δεν έχετε
διαβάσει τον νόµο. Τι λέει ο νόµος; Λέει ότι όταν ο εργαζόµενος
θιγεί για κάποια απόλυση και γίνει µια απόλυση η οποία δεν σέ-
βεται τα δικαιώµατά του, πού µπορεί να προσφύγει ο εργαζόµε-
νος αυτός; Στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας, το λεγόµενο ΑΣΕ.
Για τις απολύσεις στις οποίες αναφέρεστε και δεν ξέρω πώς
έχετε πρόσβαση σ’ αυτή την πληροφορία και ο εργαζόµενος δεν
γνωρίζει και δεν έχει προσφύγει στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργα-
σίας, πρέπει να πάει στο ΑΣΕ, έτσι ώστε το ΑΣΕ να µπορέσει να
κρίνει πολύ σωστά αν υπάρχει αίτηµα, έτσι ώστε να προσχωρήσει
σε καταγγελία του εργοδότη βάσει της καταγγελίας που έχει
κάνει για την καταγγελία της σύµβασης. 

Υπάρχει –και εδώ θα το καταγγείλω στα Πρακτικά- κάποια
προσφυγή από πλευράς εργαζοµένων στο Ανώτατο Συµβούλιο
Εργασίας, η οποία να λέει «κοιτάξτε, έχουµε έναν εργοδότη, ο
εργοδότης αυτός δεν έχει φερθεί υπεύθυνα, σύµφωνα µε τις
συµβάσεις εργασίας που έχουµε, µας έδιωξε και δεν έπρεπε να
µας έχει διώξει και γι’ αυτό εσείς, ΑΣΕ, ως το υπεύθυνο εκ του
νόµου όργανο, κοιτάξτε τι να κάνετε για να µας προστατεύσετε»;

Θα καταθέσω στα Πρακτικά το ότι στο ΑΣΕ, αλλά και στο
ΣΕΠΕ, δεν υπάρχει καµµία τέτοια προσφυγή από πλευράς εργα-
ζοµένων, οπότε στην περίπτωση που το κάνετε –σ’ αυτό δεν έχω
κανέναν λόγο να διαφωνήσω- όχι απλά για να δηµιουργήσετε εν-
τυπώσεις, αλλά υπάρχει και κάτι από πίσω, σας παρακαλώ να
δείτε τα έγγραφα τα οποία θα καταθέσω στο Κοινοβούλιο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τι εννοείτε «υπάρχει
κάτι από πίσω»; Γίνανε απολύσεις!
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ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κύριε Ηλιόπουλε, προσέξτε. Για ψέµα και
αλαζονεία, κύριε Ηλιόπουλε, δεν µίλησα εγώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε το, µη ντρέπεστε!
Τι υπάρχει από πίσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Ηλιόπουλε…

ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Μιλάτε πάρα πολύ άσχηµα. Εγώ δεν ντρέ-
ποµαι για τίποτα. Αυτοί που κρύβονται είναι άλλοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τι υπάρχει από πίσω;
ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Τι υπάρχει από πίσω; Η δηµιουργία εντυ-
πώσεων από τη δική σας την πλευρά, ο ευθύς λαϊκισµός ο οποίος
σας χαρακτηρίζει στο 100% της κοινοβουλευτικής σας παρου-
σίας εδώ πέρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Γίνανε απολύσεις! Τι
υπάρχει από πίσω;

ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ο λαϊκισµός σας, η δηµιουργία εντυπώ-
σεων! Υπάρχει από πλευράς εργαζοµένων κάποια προσφυγή στο
ΑΣΕ; Δεν υπάρχει. Γνωρίζετε κάτι τέτοιο; Αν γνωρίζετε, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ πολύ να το καταθέσετε. Αυτό
που βλέπω τώρα είναι µια µονοµερής, ανελέητη δηµιουργία εν-
τυπώσεων, η οποία πλέον δεν µε ξαφνιάζει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης κυρία Δόµνα-Μαρία Μιχαηλίδου καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννιά µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Σοχού Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σήµερα η διαδικασία είναι ο λεγόµενος κοινοβουλευτικός
έλεγχος όπου Βουλευτές απ’ όλα τα κόµµατα καταθέτουν ερω-
τήσεις για θέµατα που αφορούν την περιοχή τους –πριν λίγο εί-
χαµε για τη Θεσσαλονίκη- και απαντά η Κυβέρνηση και ο
αρµόδιος Υπουργός.

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 976/15-4-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να
καλυφθούν οι επείγουσες ανάγκες σε αναισθησιολόγους στο Βε-
νιζέλειο Γενικό Νοσοκοµείο Ηρακλείου Κρήτης».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δραµατική είναι η υποστελέχωση του αναισθη-

σιολογικού τµήµατος στο Βενιζέλειο Γενικό Νοσοκοµείο Ηρα-
κλείου Κρήτης, µε συνέπεια να οδηγείται όλος ο χειρουργικός
τοµέας σε κατάρρευση, µε όποιους κινδύνους αυτό συνεπάγεται
για την υγεία του λαού. 

Συγκεκριµένα, από τις οκτώ οργανικές θέσεις αναισθησιολό-
γων, έχει µείνει µία µόνιµη αναισθησιολόγος, δύο συνταξιούχοι
µε προσωρινή παράταση και ένας ο οποίος έρχεται από το Ρέ-
θυµνο και καλύπτει δύο µε τρεις εφηµερίες τον µήνα. Οι δύο
αναισθησιολόγοι, που προοπτικά θα έρθουν στο Νοσοκοµείο
«Βενιζέλειο» -δεν ξέρω αν έχει βγει ακόµα το ΦΕΚ, δεν έχουµε
κάτι στα χέρια µας- θα λείψουν από τη ΜΕΘ Παίδων του Πανεπι-
στηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου που τώρα µένει
χωρίς αναισθησιολόγο και από το Νοσοκοµείο του Αγίου Νικο-
λάου που και αυτό αποδυναµώνεται µε τη σειρά του. 

Αν όλα αυτά δεν είναι µπαλώµατα, τότε τι είναι; Δηλαδή να
παίρνετε από το ένα νοσοκοµείο για να καλύψετε ανάγκες ενός

άλλου νοσοκοµείου. Πρόσφατα παραιτήθηκαν δύο επιπλέον
αναισθησιολόγοι εξαιτίας της υπερεντατικοποίησης και των δύ-
σκολων συνθηκών εργασίας. Ενδεικτικό των ελλείψεων είναι ότι
στο αναισθησιολογικό έχει τύχει να εφηµερεύει µόνο η διευθύν-
τρια, καθώς οι άλλοι δύο γιατροί είχαν ρεπό, αφού εφηµέρευαν
την προηγούµενη ηµέρα.

Υπό αυτές τις συνθήκες, λοιπόν, λειτουργίας του αναισθησιο-
λογικού οι εφηµερίες στο νοσοκοµείο δεν γίνονται µε ασφάλεια
είτε εφηµερεύει είτε όχι. Τώρα λειτουργούν τρεις µόνο χειρουρ-
γικές αίθουσες, τα τακτικά χειρουργεία αναβάλλονται και εξυπη-
ρετούνται κυρίως επείγοντα και ογκολογικά, που έχουν κίνδυνο
ζωής και δεν υπάρχει χρόνος µεταφοράς σε άλλο νοσοκοµείο.
Να σας αναφέρω µόνο ότι στη λίστα χειρουργείων στις 18-4-
2024 ανέβηκαν στα δύο χιλιάδες τριακόσια εβδοµήντα τρία τα
περιστατικά από δύο χιλιάδες εκατόν πενήντα τέσσερα που ήταν
στις 15-1-2024, δηλαδή αυξήθηκαν µέσα σε τρεις µήνες 10%.

Τα προβλήµατα του αναισθησιολόγου έρχονται να προστε-
θούν σε όλες τις άλλες ελλείψεις του Νοσοκοµείου «Βενιζέλειο».
Μιλάµε για παθολογική, παιδιατρική, µονάδα νεογνών, αιµατο-
λογική, ακτινολογικό τµήµα, ψυχιατρική, νευροχειρουργική γνα-
θοχειρουργική, δερµατολογική. Συνολικά οι κενές οργανικές
θέσεις είναι τριακόσιες, από τις οποίες εκατόν ογδόντα αφορούν
τη νοσηλευτική υπηρεσία. Από τις πεντακόσιες ογδόντα θέσεις
κενές είναι το 31%. Υπάρχουν τριάντα οκτώ κενές θέσεις γιατρών
από τις εκατόν ογδόντα µία, δηλαδή το 21%. Τα τελευταία χρόνια
έχουν αποχωρήσει πενήντα πέντε γιατροί, έχουν γίνει είκοσι
τρεις συνταξιοδοτήσεις, τριάντα δύο παραιτήσεις εκ των οποίων
οι έντεκα παραιτήσεις το 2023 και αναµένεται να συνταξιοδοτη-
θούν άλλοι επτά γιατροί. Οι µόνιµοι αποτελούν το 60% του προ-
σωπικού και το 40% εργάζονται µε ελαστικές εργασιακές
σχέσεις. Το ίδιο φυσικά συµβαίνει και µε τις καθαρίστριες και µε
τους πληροφορικάριους.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ:
Ποια µέτρα προτίθεται να πάρει άµεσα η Κυβέρνηση για να

µην κλείσει το νοσοκοµείο -να το πω έτσι πολύ απλά-, να καλυ-
φθούν οι υπερεπείγουσες ανάγκες σε αναισθησιολόγους στο
«Βενιζέλειο», να πραγµατοποιούνται απρόσκοπτα όλα τα τακτικά
και επείγοντα χειρουργεία και ταυτόχρονα να στελεχωθεί το νο-
σοκοµείο µε το απαραίτητο µόνιµο υγειονοµικό και λοιπό προ-
σωπικό όλων των κλάδων και ειδικοτήτων. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά το υπόµνηµα της Ένωσης Εργαζοµένων Βενιζελείου που
κατέθεσαν στον Γενικό Γραµµατέα του ΚΚΕ κατά την επίσκεψή
του πρόσφατα στην Κρήτη, την κοινή επιστολή των τεσσάρων
φορέων, δηλαδή των δύο σωµατείων του «Βενιζέλειου» και Πα-
νεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου, του Σωµατείου Πρωτοβάθ-
µιας Φροντίδας Υγείας και της Ένωσης Γιατρών ΕΣΥ Νοµού
Ηρακλείου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, έχετε ξανακάνει την ίδια ερώτηση. Το λέω

αυτό γιατί όντως το «Βενιζέλειο» έχει ένα πρόβληµα µε τους
αναισθησιολόγους. 

Ας δούµε λίγο τα στοιχεία, να δούµε και τι απαντήθηκε στην
προηγούµενη ερώτηση και τι έχουµε κάνει. Σε αυτή τη χώρα, ει-
δικά µε τα χρόνια της κρίσης και ειδικά που οι γιατροί, οι νέοι συ-
νάδελφοι δεν έχουν επιλέξει την αναισθησιολογία τα προηγού-
µενα χρόνια δεν είχαµε επαρκή αριθµό αναισθησιολόγων. Ευτυ-
χώς έχουµε αύξηση του αριθµού των ειδικευοµένων και θα έχουµε
και µεγαλύτερο αριθµό αναισθησιολόγων στα επόµενα χρόνια.
Αυτή τη στιγµή, όµως, αντιµετωπίζουµε τη µειωµένη προσέλευση
στην ειδικότητα της αναισθησιολογίας τα προηγούµενα χρόνια.

Όταν είχατε κάνει την ερώτηση, είχατε πει «προκηρύξτε τις θέ-
σεις». Μου κάνατε την ερώτηση περίπου τον Νοέµβριο. Με τα
ίδια περίπου στοιχεία -θα σας διορθώσω σε κάποια από αυτά-
προκηρύξαµε τις θέσεις. Βρέθηκαν δύο µόνιµοι γιατροί; Βρέθη-
καν δύο µόνιµοι γιατροί. Το «Βενιζέλειο» έχει έντεκα οργανικές
θέσεις αναισθησιολόγων, υπηρετούν εννέα, προσλήφθηκαν οι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’ - 19 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 14665



δύο, είναι ήδη στο νοσοκοµείο -το λέω γιατί το αφήσατε χωρίς
να το πείτε-, ολοκληρώθηκε η διαδικασία και ήδη εργάζονται στο
νοσοκοµείο. Άρα αν δεν είχαµε τις δύο παραιτήσεις, τις οποίες
αναφέρατε, θα είχε πληρωθεί το 100% των οργανικών θέσεων.

Πού προκύπτει το πρόβληµα στο «Βενιζέλειο», που έχει κάποια
τοπικά χαρακτηριστικά; Αρκετοί συνάδελφοι που είναι στο αναι-
σθησιολογικό τµήµα δεν δίνουν αναισθησία, όπως λένε, για διά-
φορους λόγους. Οπότε αυτοί που δίνουν αναισθησία είναι
µειωµένοι και µε µετακινήσεις οι οποίες γίνονται και από το
ΠΑΓΝΗ για κάποιες εφηµερίες και από τον ιδιωτικό τοµέα κατα-
φέρνουµε να κρατήσουµε το νοσοκοµείο δεν θα έλεγα σε ένα
ικανοποιητικό επίπεδο, αλλά σε ένα επίπεδο που το κρατάµε
ακόµη, δεδοµένων των προβληµάτων. Είναι πολύ εύκολο κά-
ποιος να είναι στην Αντιπολίτευση και να µην έχει τη θέληση να
κυβερνήσει ποτέ και να λέει «τι έχετε σκοπό να κάνετε;». Γνωρί-
ζετε ότι ο αριθµός των αναισθησιολόγων στην Κρήτη είναι πάρα
πολύ περιορισµένος. Έχουµε προκηρύξει τις δύο θέσεις. Με την
προκήρυξη που έχουµε κάνει τώρα στο ΠΑΓΝΗ, για τις τρεις θέ-
σεις αναισθησιολόγων που προκηρύξαµε, έχουµε δύο υποψηφί-
ους. Πιστεύουµε ότι µε την ενίσχυση του ΠΑΓΝΗ µπορεί να
επέλθει µια καλύτερη ισορροπία µεταξύ των δύο τµηµάτων. 

Άρα παραδέχοµαι ότι υπάρχει πρόβληµα στο «Βενιζέλειο». Σας
έχω πει όµως ότι έχει τοπικά χαρακτηριστικά, γιατί έχουµε αναι-
σθησιολόγους εκεί που για διάφορους λόγους δεν δίνουν αναι-
σθησία.

Η πρόθεσή µας είναι και να συνεχίσουµε µε το που θα ολοκλη-
ρωθεί αυτή η διαδικασία για την πλήρωση των θέσεων, να προ-
κηρύξουµε ξανά τις θέσεις, έτσι ώστε να προσπαθήσουµε να
λύσουµε το πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Συν-
τυχάκη, έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είπατε τί-
ποτα. Είναι ένα αδειανό πουκάµισο, όσα είπατε στην πρωτολογία
σας. Γι’ αυτό έρχοµαι ξανά εδώ και µεταφέρω την αγωνία, την
αγανάκτηση των εργαζοµένων, των ασθενών, του λαού του Ηρα-
κλείου, όλης της Κρήτης γιατί το πρόβληµα είναι γενικευµένο,
δεν είναι µόνο στο «Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο. Όλα τα νοσοκοµεία
αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα ελλείψεων και δη στους
αναισθησιολόγους. 

Λέτε ότι προκηρύξατε δύο θέσεις. Ποιες δύο θέσεις; Είναι
αυτές που ζήτησαν οι δύο αναισθησιολόγοι που ο ένας θα φύγει
από τη ΜΕΘ ΠΑΓΝΗ και άρα το πρόβληµα µετατοπίζεται στο
ΠΑΓΝΗ και δεν λύνεται στο «Βενιζέλειο» γιατί απαιτούνται πολύ
περισσότεροι και είναι ο αναισθησιολόγος του Αγίου Νικολάου
που επίσης έχει ζητήσει να πάει στο «Βενιζέλειο». Υπάρχει ΦΕΚ;
Το λέτε από τον Νοέµβριο. Γιατί δεν το κάνετε, ακόµα και γι’ αυ-
τούς τους δύο. Βέβαια είναι οκτώ οι κενές οργανικές θέσεις αναι-
σθησιολόγων µε βάση τον εσωτερικό οργανισµού του 2012. Δεν
ξέρω αν έχει αλλάξει γιατί είχατε υποσχεθεί ότι θα τον αλλάξετε.
Τον αλλάξατε; Δεν τον αλλάξατε. Γιατί;

Το πρόβληµα, λοιπόν, της υποστελέχωσης, κύριε Υπουργέ,
δεν λύνεται µε το µπάλωµα µιας προσωρινής πρόσληψης, όπως
προσλάβατε για ένα τετράµηνο κάποιον αναισθησιολόγο µε
µπλοκάκι για να ανοίξουν οι χειρουργικές αίθουσες. Το πρό-
βληµα θα λυθεί αν προκηρυχθούν άµεσα θέσεις µόνιµου προσω-
πικού τόσες όσες για να καλύψουν το σύνολο των πραγµατικών
αναγκών.

Όταν µιλάµε για ορθή λειτουργία ενός νοσοκοµείου εννοούµε
επαρκή αριθµό όλων των ειδικοτήτων, που σηµαίνει γιατροί, νο-
σηλευτές, τραυµατιοφορείς, βοηθοί θαλάµων, διοικητικοί, τεχνι-
κοί, την υποστήριξη των εργαζοµένων στην πληροφορική, σίτιση,
καθαριότητα, την ασφάλεια του νοσοκοµείου. Αυτό προϋποθέτει
η επικαιροποίηση που σας είπα του απαρχαιωµένου και αναχρο-
νιστικού οργανισµού του νοσοκοµείου στο ύψος των νέων αυξη-
µένων αναγκών του νοσοκοµείου.

Το δεύτερο, µετά τον ορισµό διοικητή, κύριε Υπουργέ, το
Υπουργείο Υγείας δεν προχώρησε στις απαιτούµενες διαδικα-
σίες για τον ορισµό διοικητικού συµβουλίου. Το γνωρίζετε; Δεν
υπάρχει διοικητικό συµβούλιο, κάτι για το οποίο έπρεπε να είχατε
φροντίσει από την πρώτη µέρα ανάληψης των καθηκόντων του
διοικητή, γιατί υπάρχει µόνο ο διοικητής µε συνέπεια να µην µπο-

ρεί µόνος του να αποφασίσει για παραγγελίες και για διαγωνι-
σµούς παρά µόνο για όσες δεν ξεπερνούν τις 15.000 ευρώ, µε
αποτέλεσµα να µην υπάρχουν προµήθειες στο νοσοκοµείο.

Εδώ και ενάµιση µήνα, µετά τον ορισµό του διοικητή, δεν έχετε
δώσει λύση. Και τρέχουν πενήντα, εξήντα διαγωνισµοί τον χρόνο
που σχετίζονται µε το Τµήµα Προµηθειών. 

Προβλήµατα αντιµετωπίζει και ο ακτινολογικός τοµέας. Το
είπα στην πρωτολογία µου αλλά δίνω µια έµφαση, διότι το νοσο-
κοµείο διαθέτει δύο αξονικούς τοµογράφους και έναν µαγνητικό
τοµογράφο. Μετά τις παραιτήσεις τριών γιατρών, τον τελευταίο
ενάµιση µήνα έχουν µείνει τρεις ακτινολόγοι για να κάνουν τις
εξετάσεις των ασθενών. Τι θα κάνετε; Θα φέρετε εργολαβία απ’
έξω; Μήπως αυτός είναι ο τελικός σας στόχος; Και όπως σας
είπα βέβαια, δεν είναι µόνο το αναισθησιολογικό, είναι και το
ακτινολογικό. 

Οι παραιτήσεις εξαιτίας της αυξανόµενης εντατικοποίησης συ-
νεχίζονται µε αµείωτο ρυθµό. Γνωρίζετε το νέο λουκέτο στην
Παιδοψυχιατρική του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου -
δεν είναι στην ερώτηση, αλλά το αναφέρω για να σας δείξω την
εκρηκτικότητα της κατάστασης που υπάρχει στα νοσοκοµεία της
Κρήτης- τη µοναδική δηµόσια παιδοψυχιατρική κλινική για την
Κρήτη και όλο το νότιο Αιγαίο, που παρά τις παραιτήσεις, παρά
τα αγωνιώδη έγγραφα της διευθύντριας της ψυχιατρικής και παι-
δοψυχιατρικής κλινικής, παρά την παρέµβαση της εισαγγελέως
Ηρακλείου, εσείς επιµένετε στο πάµε και όπου βγει. Αυτή είναι η
πολιτική σας. Ανακυκλώνετε την απαράδεκτη µέθοδο της µετα-
κίνησης από την Αθήνα στην Κρήτη για µία µόνο εβδοµάδα, από
21 Απριλίου µέχρι τις 27 του µήνα, της παιδοψυχιάτρου που είχε
συνδράµει σε κάποιες εφηµερίες τους προηγούµενους µήνες,
πριν τη διακοπή της λειτουργίας της κλινικής. 

Τα λέω αυτά, κύριε Πρόεδρε, για να καταδείξω ότι οι υγειονο-
µικοί που είναι εξουθενωµένοι µε διπλές βάρδιες, µε υπερεφη-
µέρευση, µετακινήσεις, την περικοπή ρεπό και αδειών που είναι
αποτέλεσµα της πολιτικής της Κυβέρνησης, έχουν φτάσει στο
όριό τους και πρέπει η Κυβέρνηση να δώσει άµεσα λύσεις. 

Σε καµµία περίπτωση πάντως οι ασθενείς, οι εργαζόµενοι, ο
λαός του Ηρακλείου και της Κρήτης δεν θα µείνουν µε σταυρω-
µένα τα χέρια απέναντι σε µια πολιτική εµπορευµατοποίησης της
υγείας. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Βουλευτά, επικεντρώθηκα στο αναισθησιολογικό που ήταν και η
ερώτηση. Και επειδή µάλλον είδατε ότι σας είπα, ναι, ότι εκεί
έχουµε πρόβληµα -γιατί αυτή τη δουλειά κάνουµε, όλοι προσπα-
θούµε να διαχειριστούµε κάποια προβλήµατα που υπάρχουν,
είναι και δύσκολος ο χώρος της υγείας, είναι αυτό που σας είπα,
δηλαδή αναισθησιολόγους θα έχεις µετά από κάποια χρόνια-
µετά ξαφνικά τα τσουβαλιάζετε και µιλάτε στο τέλος για το κλα-
σικό, για ιδιωτικοποίηση, εµπορευµατοποίηση κ.λπ.. 

Πέρα από τα προβλήµατα που υπάρχουν -σας απάντησα,
θεωρώ, αρκετά ειλικρινά στην πρώτη ερώτηση για τα προβλή-
µατα που υπάρχουν στο αναισθησιολογικό -εκεί πρέπει να µην
ξεχνάµε -και θα ήθελα στις ερωτήσεις σας, επειδή τα παρουσιά-
ζετε όλα µαύρα, να το αναφέρετε- ότι έχουµε εκατόν τριάντα
άτοµα περισσότερο προσωπικό στο «Βενιζέλειο» τα τελευταία
τέσσερα χρόνια. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Με όσα έφυγαν;
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): Μαζί, µε

όσα έφυγαν, µε την αφαίρεση. Είναι η σύντµηση του ’19 µε το
’23. Έχουµε ακριβώς 27%. Ήταν 30 εκατοµµύρια ο προϋπολογι-
σµός και είναι 40 εκατοµµύρια το ’23. Έχουµε 10 εκατοµµύρια
παραπάνω. Είναι περίπου 30% παραπάνω ο προϋπολογισµός του
«Βενιζέλειου»; Είναι άλλο να καθίσουµε και να δούµε πού είναι
τα προβλήµατα και πώς µπορούµε να λύσουµε τα προβλήµατα
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και άλλο ξαφνικά να τα τσουβαλιάζουµε, γιατί αυτό κάνατε στη
δεύτερη ερώτηση. 

Στη δεύτερη τοποθέτησή σας αναφερθήκατε και σε άλλα, ξαφ-
νικά από εκεί που µιλούσαµε για πολύ συγκεκριµένα θέµατα του
αναισθησιολογικού και µπορώ να σας πω και του ακτινολογικού.
Για το θέµα του Δ.Σ. θα υπογραφεί σήµερα και θα κλείσει και το
θέµα του διοικητικού συµβουλίου, για να µην υπάρχει ούτε αυτή
η εκκρεµότητα. 

Σχετικά µε τα υπόλοιπα, έχει µια πολύ σηµαντική ενίσχυση και
σε νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό όλη η 7η Υγειονοµική Περι-
φέρεια και συγκεκριµένα το «Βενιζέλειο», για το οποίο ερωτόµα-
στε και κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Και σας λέω, τα νούµερα
είναι πάρα πολύ συγκεκριµένα. 

Άρα δεν υπάρχει καµµία πρόθεση της Κυβέρνησης να µη στη-
ρίξει τη δηµόσια υγεία. Το έχω πει πάρα πολλές φορές αυτό. Σας
το έχω ξαναπεί. Και κυρίως αυτό που λέτε, το να προκηρύξουµε
τις θέσεις, αυτό κάνουµε. Αυτό κάνουµε ειδικά, γιατί αυτό είναι
η δική σας λογική. Όµως, ξέρετε για να υπάρχουν είναι και τα
υπόλοιπα που γίνονται αυτή τη στιγµή και µε βάση τα υπόλοιπα
που γίνονται αυτή τη στιγµή -φυσικά θα διαφωνήσετε, είναι η ιδε-
ολογική µας διαφορά- είναι που αυξάνεται ο αριθµός των για-
τρών που βάζουν υποψηφιότητα στις θέσεις του ΕΣΥ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 977/15-4-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Παρασκευής Δάγκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Για την αναστολή λειτουργίας της ειδικής µονάδας Βρα-
χυθεραπείας στο Γενικό Νοσοκοµείο Αθηνών (ΓΝΑ) ΑΛΕΞΑΝ-
ΔΡΑ».

Ελάτε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε υπάρχει µια κρίσιµη εξέλιξη

που αφορά γυναίκες µε καρκίνο του τραχήλου, µε καρκίνου του
κόλπου, ενδοµητρίου. Ποια είναι αυτή η κρίσιµη εξέλιξη; Ότι από
τις 5 Απρίλη του 2024 ανεστάλη η λειτουργία της εξειδικευµένης
µονάδας βραχυθεραπείας του ακτινοθεραπευτικού τµήµατος
του Γενικού Νοσοκοµείου Αλεξάνδρα. Σταµάτησε στις 27 Φλε-
βάρη του 2024 να δέχεται τον προγραµµατισµό νέων ασθενών. 

Πρόκειται για µία από τις ελάχιστες µονάδες βραχυθεραπείας
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας η οποία εξυπηρετεί όχι µόνο ασθε-
νείς από την Αττική, αλλά από όλη την Ελλάδα, ακόµα και από
το εξωτερικό. Ο λόγος της αναστολής λειτουργίας είναι ότι,
παρά την έγκαιρη ενηµέρωση από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
νοσοκοµείου, δεν έχει εξασφαλισθεί ο σύγχρονος εξοπλισµός
για τη λειτουργία της ραδιενεργού πηγής ιριδίου µε το σύστηµα
της µεταφόρτωσης να είναι σε κατάσταση end of life. Όπως αν-
τίστοιχα, από το 2016 εκκρεµεί το συνοδό απεικονιστικό µηχά-
νηµα. 

Με ευθύνη, δηλαδή, της Κυβέρνησης και του Υπουργείου δεν
έχει εξασφαλιστεί ακόµη η χρηµατοδότηση για την εξασφάλιση
του συγκεκριµένου βέβαια µηχανήµατος, παρά τις προσπάθειες
που γίνονται από τους ίδιους τους υγειονοµικούς. 

Με αυτή την έννοια, ρωτάµε τον Υπουργό: Τι θα κάνει η Κυ-
βέρνηση για την άµεση προµήθεια και την εγκατάσταση του µη-
χανήµατος για τη βραχυθεραπεία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Μάριος Θεµιστοκλέους. 

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευ-
χαριστώ για την ερώτηση. 

Απλώς να πούµε, για να ενηµερωθούν οι ασθενείς, ότι στις 2

Απριλίου οι ασθενείς που ήταν σε εκκρεµότητα ήταν οκτώ -για
να µιλήσουµε λίγο µε τα στοιχεία- και κανονίστηκε χωρίς καµµία
ταλαιπωρία για τους ασθενείς να γίνουν στον «Άγιο Σάββα» και
τους δόθηκαν τα ραντεβού, έτσι ώστε να µην ταλαιπωρηθεί κά-
ποιος άλλος. 

Το 2023 οι ασθενείς που υποβλήθηκαν σε ενδοκοιλοτική βρα-
χυθεραπεία ήταν εκατόν είκοσι εννιά και έγιναν εβδοµήντα τέσ-
σερις εφαρµογές και το 2024 ήταν είκοσι εννιά και το σύνολο
εφαρµογών ενενήντα µία. 

Υπήρχε προγραµµατισµός, µε βάση το πότε θα σταµατούσε η
λειτουργία του µηχανήµατος και οι οκτώ ασθενείς προγραµµα-
τίστηκαν, έτσι ώστε να γίνουν στον «Άγιο Σάββα». 

Στο δεύτερο σκέλος της ερώτησης, που είναι και το πιο κρί-
σιµο για να ενηµερώσουµε τον κόσµο, σε πόσο καιρό θα είναι το
µηχάνηµα, έχει εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση και σε περίπου
τρεις µήνες θα λειτουργήσει ξανά το µηχάνηµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Δάγκα, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε το πόσες ασθενείς ήταν στη συγ-

κεκριµένη εξειδικευµένη µονάδα τους τελευταίους µήνες, αλλά
αν σκεφτούµε ότι ήταν πάνω από δύο χιλιάδες πριν τρία χρόνια,
δηλαδή όταν ξεκίνησε η όλη συζήτηση, ότι χρειάζεται άµεση αν-
τικατάσταση και σύγχρονος εξοπλισµός του µηχανήµατος µετα-
φόρτωσης, καταλαβαίνουµε ότι ήταν µια προδιαγεγραµµένη
πορεία. Και ήταν προδιαγεγραµµένη πορεία γιατί αντίστοιχα στη
συγκεκριµένη µονάδα υπάρχει µόνο ένας εξειδικευµένος γιατρός
και µάλιστα απασχολείται ως επικουρικός, αντί για πρόσληψη µό-
νιµου εξειδικευµένου γιατρού, για να καλυφθούν όλες οι ανάγ-
κες. 

Το ζήτηµα είναι ότι ακριβώς επειδή είναι ελάχιστες αυτές οι
εξειδικευµένες µονάδες θεραπείας της βραχυθεραπείας, ακρι-
βώς γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορούν αντικειµενικά να καλυφθούν
οι ανάγκες όλων των ασθενών από τις υπόλοιπες µονάδες των
δηµόσιων νοσοκοµείων. Και σκεφτείτε ότι στον ιδιωτικό τοµέα η
συγκεκριµένη θεραπεία κοστίζει 8.000 ευρώ. 

Ποια γυναίκα εργαζόµενη, άνεργη, αυτοαπασχολούµενη, συν-
ταξιούχος θα µπορεί να ανταποκριθεί σε ένα τέτοιο τεράστιο κό-
στος; 

Γι’ αυτό λέµε ότι είναι ευθύνη της Κυβέρνησης το γεγονός ότι
δεν έχει πάρει όλα τα αναγκαία µέτρα για τη χρηµατοδότηση,
ώστε να στελεχωθεί άµεσα η συγκεκριµένη µονάδα, και όλο βέ-
βαια το νοσοκοµείο, µε σύγχρονο εξοπλισµό αλλά και µε µόνιµο
υγειονοµικό προσωπικό όλων των ειδικοτήτων. 

Από το 2016 ήταν ενήµερο το Υπουργείο όχι µόνο της σηµερι-
νής Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και των προηγού-
µενων κυβερνήσεων, και χρειαζόντουσαν να παρθούν όλα τα
αναγκαία µέτρα για τη λειτουργία της συγκεκριµένης µονάδας.
Όµως, είναι διαχρονική πολιτική όλων των κυβερνήσεων -και της
δικής σας- να λογαριάζονται µε το κριτήριο του κόστους-οφέ-
λους όλες αυτές οι αναγκαίες εξειδικευµένες θεραπείες, πολύ
περισσότερο όταν δεν υπάρχει περιθώριο στη συγκεκριµένη θε-
ραπεία να υπάρχει αναβολή έστω και για µερικές ηµέρες. Αλλιώς
χάνει την ίδια την αποτελεσµατικότητά της. 

Γι’ αυτό, άλλωστε, υπήρχε και η αναγκαία πίεση όχι µόνο από
τους υγειονοµικούς εκεί του νοσοκοµείου, αλλά και από άλλους
µαζικούς φορείς της γειτονιάς, από τους συλλόγους γυναικών
της ΟΓΕ, γιατί θεωρούµε ότι η αναγκαία στήριξη και προστασία
της υγείας των εργαζόµενων, του λαού και ιδιαίτερα των γυναι-
κών δεν µπορεί να λογαριάζεται µε τις περιβόητες δηµοσιονοµι-
κές αντοχές της οικονοµίας. Γι’ αυτό ζητάµε και την άµεση
εξασφάλιση όχι µόνο του µηχανήµατος, αλλά και την αναγκαία
στελέχωση της συγκεκριµένης µονάδας µε όλο το απαραίτητο
µόνιµο υγειονοµικό προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα επα-

ναλάβω ότι έχει εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση και σε λίγους
µήνες θα τεθεί σε λειτουργία το µηχάνηµα. Θα επαναλάβω τους
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αριθµούς, ότι δηλαδή ήταν οκτώ οι ασθενείς που δεν αντιµετώ-
πισαν καµµία ταλαιπωρία, γιατί σεβόµαστε πάρα πολύ ειδικά
τους ασθενείς που βρίσκονται σε µία πολύ δύσκολη φάση της
ζωής τους.

Μπορώ να πω -να το δώσω κι αυτό το στοιχείο, γιατί ξέρετε
ότι η διοίκηση γίνεται µε βάση τα στοιχεία- ότι η χώρα µας είναι
από τις χώρες εκείνες που δεν έχει αναµονή για χηµειοθεραπεία
και οι αναµονές για ακτινοθεραπεία είναι σε αυτές που είναι πάρα
πολύ υψηλές, όπως τις θεωρούµε εµείς, δηλαδή στις εξήντα
µέρες, που είναι χαµηλότερες από τον µέσο όρο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 966/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Απόστολου Πάνα
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιχειρησιακή ετοιµότητα
ΕΚΑΒ Χαλκιδικής».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, η Χαλκιδική είναι µία

Περιφερειακή Ενότητα µε ιδιαίτερη γεωµορφολογία και ιδιαίτερα
παλαιωµένο οδικό δίκτυο, το οποίο δυσχεραίνει, αποδεδειγµένα
πλέον, ιδιαίτερα τις µετακινήσεις. Κατά τους θερινούς µήνες, η
επισκεψιµότητα της Χαλκιδικής αυξάνεται κατακόρυφα. Το ίδιο
πολλαπλάσια αυξάνεται και ο πληθυσµός της, που επηρεάζει ση-
µαντικά την κυκλοφορία στο οδικό δίκτυο, αφού οι επισκέπτες
µετακινούνται στη Χαλκιδική. Να σηµειώσω εδώ ότι ο µόνιµος
πληθυσµός πλέον των εκατό χιλιάδων, σύµφωνα µε τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ, διπλασιάζεται κατά τους θερινούς µήνες. 

Η υπάρχουσα κατάσταση σε ιατρικό προσωπικό αλλά και σε
πληρώµατα και οχήµατα του ΕΚΑΒ στη Χαλκιδική είναι δυσανά-
λογη µε τις πραγµατικές ανάγκες, ενώ τα αποµακρυσµένα χωριά
και οι οικισµοί της αντιµετωπίζουν πρόβληµα της άµεσης και έγ-
καιρης επέµβασης εκτάκτων περιστατικών υγείας, ιδίως κατά
τους θερινούς µήνες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με βάση, λοιπόν, και τις προβλέψεις από τους φορείς του του-
ρισµού, οι πληρότητες της Χαλκιδικής φέτος φτάνουν το 100%,
κάτι που όπως αντιλαµβάνεστε αυξάνει τις ανάγκες. Τα δε Σαβ-
βατοκύριακα η όδευση και προς τη Χαλκιδική καθίσταται χρονο-
βόρα, λόγω του βεβαρηµένου οδικού δικτύου και, όπως είναι
φυσικό, η διακοµιδή εκτάκτων περιστατικών υγείας είναι πο-
λύωρη. 

Αξίζει να σηµειώσουµε, επίσης, ότι σε περιοχές οι οποίες είναι
αποµακρυσµένες -όπως η Ολυµπιάδα, το Παλιούρι, η Συκιά και
αρκετοί άλλοι οικισµοί της Χαλκιδικής- οι χρόνοι για την άφιξη
ενός ασθενοφόρου από τον πλησιέστερο σταθµό ξεπερνούν
κατά πολύ τη µία ώρα.

Απ’ όλα αυτά αντιλαµβάνεστε ότι κύριο µέληµα της πολιτείας
θα πρέπει να είναι η αδιάλειπτη και απρόσκοπτη παροχή υπηρε-
σιών υγειονοµικής περίθαλψης σε κατοίκους και επισκέπτες, δια-
σφαλίζοντας έτσι την προστασία της ανθρώπινης ζωής και την
παροχή άµεσων πρώτων βοηθειών σε οποιονδήποτε έχει ανάγκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τους παραπάνω λόγους θέλω αφ’ ενός να µας ενηµερώ-
σετε αν υπάρχει επιχειρησιακή ετοιµότητα στο ΕΚΑΒ Χαλκιδικής
και αφ’ ετέρου για τον σχεδιασµό της αντιµετώπισης εκτάκτων
περιστατικών και συµβάντων στη Χαλκιδική, τόσο τους θερινούς
όσο και τους χειµερινούς µήνες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Βουλευτά, για την ερώτηση.
Έχετε δίκιο. Η Χαλκιδική έχει µια πολύ µεγάλη αλλαγή από χει-

µώνα σε καλοκαίρι στον πληθυσµό λόγω του τουρισµού και των
ξενοδοχειακών µονάδων. Έχει γίνει ένας επιχειρησιακός σχεδια-
σµός έτσι ώστε να ενισχυθεί, σε βαθµό που δεν είχε γίνει τις προ-
ηγούµενες χρονιές. Αυτή τη στιγµή έχουµε τέσσερις τοµείς στη

Χαλκιδική -Μουδανιά, Κασσανδρεία, Πολύγυρος, Παλαιοχώρι-
που λειτουργούν από ένα ασθενοφόρο στις τρεις βάρδιες -πρωί,
απόγευµα και τη νύχτα-, εκτός από τον Πολύγυρο, όπου έχουµε
δύο κάθε βάρδια. 

Ο σκοπός είναι τους καλοκαιρινούς µήνες για να αντιµετωπί-
σουµε –όπως πολύ σωστά το περιγράψατε- την ιδιαίτερη µορ-
φολογία της Χαλκιδικής, που δεν τους έχει συγκεντρωµένους και
είναι αρκετά χιλιόµετρα και αρκετές οι παραλίες που υπάρχουν,
υπάρχει ασθενοφόρο στους τοµείς Αγία Παρασκευή, Άγιος Νι-
κόλαος, Χανιώτης, Καλάνδρα, Ιερισσός, Ουρανούπολη, Παραλία
Γερακινής, Μαρµαράς και Σάρτη, που θα ενισχυθούν µε ένα και
ο Άγιος Νικόλαος µε δύο ασθενοφόρα, το πρωί και το απόγευµα.
Ήδη έχουν εξασφαλιστεί σε µεγάλο βαθµό τα δωµάτια όπου θα
µείνουν.

Επιτρέψτε µου να κάνω µια παρατήρηση, µιας και είστε τοπι-
κός Βουλευτής και ίσως χρειαστούµε και τη βοήθειά σας. Απευ-
θυνθήκαµε στους ξενοδόχους. Πολύ καλό ότι είναι 100%. Δεν
βρέθηκε κανείς να µας δώσει δωµάτιο και ό,τι δωµάτιο έχουµε
βρει το εξασφαλίζουµε εµείς πληρώνοντας. Απλώς, ορισµένες
φορές, και ειδικά σε τέτοιες περιοχές που έχουν την τύχη να
είναι αρκετά πλούσιες, θα ήταν καλό -διότι έχουµε µιλήσει µε
τους δηµάρχους και οι δήµαρχοι µε τους ξενοδόχους- να µπο-
ρούσαν να µας βοηθήσουν σε αυτό. Ευτυχώς έχουµε βρει στις
περισσότερες περιοχές από τη διοίκηση του ΕΚΑΒ και θα νοικιά-
σουµε τα δωµάτια.

Θα θέλαµε αν µπορούσατε και εσείς να συµβάλετε, έτσι ώστε
να µας βοηθήσουν, γιατί είναι εργαζόµενοι, είναι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι µε αρκετά χαµηλούς µισθούς αυτοί τους οποίους µετακι-
νούµε εκεί. 

Θα ενισχυθεί και µε τέσσερις µηχανές -δύο στο ένα πόδι και
δύο στο άλλο πόδι- µε αυτόν τον σχεδιασµό. Έχουν ήδη βγει οι
προκηρύξεις, έτσι ώστε να µπορεί να µετακινηθεί προσωπικό του
ΕΚΑΒ και να ενισχυθεί και µε νέο επικουρικό προσωπικό, που δεν
έχει ξαναϋπάρξει. Έτσι πιστεύουµε ότι θα αντιµετωπίσουµε τις
δυσκολίες που έχει η Χαλκιδική λόγω αυτού που περιγράψατε κι
εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σε ό,τι αφορά την πα-
ρατήρηση που κάνατε για τα ξενοδοχεία, νοµίζω ότι θα πρέπει
να γίνει ένα υπόµνηµα στην Ένωση Ξενοδόχων, καθώς θα πρέπει
και αυτή να συµµετάσχει κατά πολύ σε αυτή την προσπάθεια,
αλλά και στο προεδρείο, προκειµένου να βοηθήσουν. Γνωρίζω
το πρόβληµα. Ξέρω ότι προσπαθούν να βοηθήσουν οι δήµοι.
Πρέπει να υπάρξει η ενσυναίσθηση -θα το πω εγώ- και από τον
επιχειρηµατικό και τουριστικό κόσµο της Χαλκιδικής, προκειµέ-
νου να στηρίξουν αυτή την προσπάθεια. Εγώ θα είµαι αρωγός
σε αυτό που µπορώ να κάνω.

Στη Χαλκιδική αυτή τη στιγµή, σύµφωνα µε τα στοιχεία του
ΕΚΑΒ, επιχειρούν περίπου εξήντα διασώστες µε έντεκα ασθενο-
φόρα, όπως είπατε. Παράλληλα θα σας πω ότι υπάρχουν και ελ-
λείψεις βασικών ειδικοτήτων για την εύρυθµη λειτουργία ενός
νοσοκοµείου, όπως αναισθησιολόγοι, παιδοχειρουργοί, αγγει-
οχειρουργοί. Αυτό, όπως αντιλαµβάνεστε, λειτουργεί επιβαρυν-
τικά και ως τροχοπέδη για το ΕΚΑΒ, αφού αναγκάζεται πολλές
φορές να πηγαίνει περιστατικά στο πλησιέστερο εφηµερεύον νο-
σοκοµείο. 

Η ενηµέρωση, επίσης, που πήραµε ύστερα από κοινοβουλευ-
τική µας ερώτηση από την ειδική Υπηρεσία Συντονισµού του Τα-
µείου Ανάκαµψης αφορά δέσµευση συνολικού προϋπολογισµού
5,1 εκατοµµυρίων για έργα ανακαίνισης, εκσυγχρονισµού, ανα-
βάθµισης του Γενικού Νοσοκοµείου Χαλκιδικής αλλά και ενερ-
γειακά αποδοτικής ανακαίνισης του Κέντρου Υγείας Αγίου
Νικολάου και Κασσανδρείας.

Συµφωνούµε απόλυτα. Όµως δεν έγινε καµµία πρόταση για
την προµήθεια νέων ασθενοφόρων, για τη δηµιουργία αποµα-
κρυσµένων νέων βάσεων του ΕΚΑΒ, ενώ δεν έχει γίνει καµµία συ-
ζήτηση για πλωτά ή εναέρια µέσα διάσωσης, τη στιγµή µάλιστα
που οι πραγµατικές ανάγκες της Χαλκιδικής απαιτούν –νοµίζω
ότι το γνωρίζετε κι εσείς- τουλάχιστον δεκατέσσερα ασθενο-
φόρα, περισσότερους από εκατόν σαράντα διασώστες και του-
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λάχιστον τέσσερα δίκυκλα οχήµατα άµεσης επέµβασης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Δεν ξέρω, δηλαδή, ποιος κάνει αυτόν τον επιχειρησιακό σχε-

διασµό σε ό,τι αφορά τα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και αν
πραγµατικά υπάρχει µια σωστή οργάνωση και προτεραιότητα
στο ποιες είναι οι ανάγκες αυτή τη στιγµή για έναν νοµό που έχει
συγκεκριµένες, εν πάση περιπτώσει, απώλειες σε ό,τι αφορά το
ΕΚΑΒ εδώ και πολλά χρόνια.

Και επειδή η γενικότερη κατάσταση δεν είναι η ιδανικότερη,
γεγονός που θα επηρεάσει και τον τουρισµό αλλά και γενικότερα
τον γηγενή πληθυσµό που αντιµετωπίζει καθηµερινά προβλή-
µατα, νοµίζω ότι αντιλαµβάνοµαι την απάντησή σας η οποία είναι
τεχνικού τύπου, αλλά εδώ µιλάµε για τα αυτονόητα. Και µιλάω
για τα αυτονόητα γιατί παρόµοια κοινοβουλευτική ερώτηση και
επίκαιρη ερώτηση είχα κάνει και πριν από κάποια χρόνια και δεν
υπήρξε καµµία βελτίωση των πραγµάτων, εκτός από τις συγκε-
κριµένες ενέργειες, τις οποίες δεν τις υποβαθµίζω, αλλά θεωρώ
ότι δεν δίνουν λύση.

Συγχρόνως, ακούω ότι δίνονται 5,1 εκατοµµύρια για την ενερ-
γειακή αναβάθµιση. Την υποστηρίζουµε, όµως δεν έχουµε ασθε-
νοφόρα για να σωθεί ο κόσµος σε επίπεδο υγείας για έκτακτα
περιστατικά. Αυτά τα πράγµατα θα έλεγα ότι δεν δείχνουν -το λι-
γότερο που µπορώ να πω- ένα οργανωµένο υγειονοµικό χάρτη
σε ό,τι αφορά τον Νοµό Χαλκιδικής.

Γι’ αυτό δράττοµαι της ευκαιρίας σήµερα και σας ζητώ το συγ-
κεκριµένο θέµα να µην το δούµε επιφανειακά και περιστασιακά
και να καταλάβουµε ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα σε ό,τι
αφορά τα ασθενοφόρα. Πρέπει να υπάρχουν όσα περισσότερα
ασθενοφόρα γίνεται στη Χαλκιδική µε περισσότερους διασώ-
στες. Γιατί αυτοί οι άνθρωποι που έρχονται είναι λίγοι -«τρώνε»
πάρα πολύ χρόνο- και πραγµατικά δεν µπορούν να αντεπεξέλ-
θουν στις ανάγκες που έχει αυτή τη στιγµή ο νοµός, ενώ δίνουν
την ψυχή τους σε αυτή την προσπάθεια, το οποίο το αναγνωρί-
ζουµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, δώστε µου µισό λεπτό για να κάνω µία ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί καθη-
γητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ιερισσού Χαλκιδικής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είµαστε στη στιγµή που µιλάµε για την περιοχή σας και για τα
θέµατα που αφορούν τον τοµέα υγείας. Είµαστε σήµερα στη δια-
δικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου που έχει να κάνει µε ερω-
τήσεις Βουλευτών του κάθε νοµού προς την Κυβέρνηση. Ο
αρµόδιος Υπουργός, ο οποίος κάθεται δεξιά, απαντά στις ερω-
τήσεις.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω ότι χαιρετίζω τα θετικά σας σχόλια για τη

χρηµατοδότηση που έχει εξασφαλιστεί και για το Νοσοκοµείο
και για το Κέντρο Υγείας Χαλκιδικής. Όπως είπατε κι εσείς, σας
έχω δώσει πολύ συγκεκριµένα στοιχεία για τον σχεδιασµό που
υπάρχει.

Οπότε, όσον αφορά τα ασθενοφόρα και το αν έχουµε εξασφα-
λίσει ασθενοφόρα, να σας ενηµερώσω ότι έχει ήδη εξασφαλιστεί,
και θα είναι και µεγαλύτερος αριθµός στη συνέχεια, η προµήθεια
διακοσίων πενήντα ασθενοφόρων για το ΕΚΑΒ µέσω του προ-
γράµµατος «ΑΙΓΙΣ» της πολιτικής προστασίας. Εκεί θα έχουµε
διακόσια ασθενοφόρα και έχουµε και διάφορες άλλες δράσεις
που αφορούν τις περιφέρειες. Από αυτά τα ασθενοφόρα, γιατί
είναι για όλη την επικράτεια, σίγουρα υπάρχουν ασθενοφόρα και
για τη Χαλκιδική.

Επίσης, έχετε πει για τα εναέρια µέσα. Με βάση το νοµοσχέδιο

της πολιτικής προστασίας, µε τις έξι εναέριες βάσεις -υπάρχει
βάση που καλύπτει και την περιοχή της βορείου Ελλάδος και της
Χαλκιδικής- θα καλυφθεί µετά από την ολοκλήρωση του σχεδια-
σµού και από εναέρια µέσα.

Άρα, όπως έχετε πει κι εσείς, για το προσωπικό έχετε δει ότι
υπάρχει σχεδιασµός, για τα µέσα έχετε δει ότι υπάρχει σχεδια-
σµός και για τα νοσοκοµεία της περιοχής υπάρχει σχεδιασµός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 759/6-12-2023 αναφορά του κύ-
κλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλιτάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Άδικες κατηγορίες για διακόσιους γιατρούς
του Νοσοκοµείου Αγρινίου».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι σήµερα στο θέµα διώξεων δια-

κοσίων γιατρών από το Νοσοκοµείο Αγρινίου, διότι από τον Νο-
έµβριο του 2023 δεν έχω πάρει καµµία απάντηση στο εν λόγω
θέµα.

Όπως γνωρίζετε διακόσιοι γιατροί του Νοσοκοµείου Αγρινίου
κατηγορούνται για παράβαση καθήκοντος για τη µη ηλεκτρονική
συνταγογράφηση εξετάσεων στο Τµήµα Επειγόντων Περιστατι-
κών του Νοσοκοµείου Αγρινίου. Μάλιστα, κατηγορούνται ότι
είχαν σκοπό να βλάψουν το κράτος και να προσπορίσουν σε άλ-
λους παράνοµο όφελος. Δηλαδή διακόσιοι γιατροί όλων των ει-
δικοτήτων, που πέρασαν την περίοδο αυτή από το ΤΕΠ του
Νοσοκοµείου Αγρινίου, είχαν συνεννοηθεί για παράνοµο προσω-
πικό όφελος.

Οι γιατροί ενηµέρωσαν ότι η µη ηλεκτρονική συνταγογράφηση
έγινε λόγω της υποστελέχωσης και κυρίως λόγω της ελλιπούς
στελέχωσης του πληροφοριακού συστήµατος και δεν υπάρχει
σε καµµία περίπτωση παράβαση καθήκοντος. Το ίδιο λέει και το
πόρισµα του Σώµατος Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρό-
νοιας, το ΣΕΥΠ, και της Ελληνικής Αρχής Διαφάνειας. Στην ανα-
κοίνωσή τους οι νοσοκοµειακοί γιατροί τονίζουν: «Εάν είχαµε
αρνηθεί να παράσχουµε υπηρεσίες στους ασθενείς εξαιτίας των
ελλείψεων και ειδικότερα του συστήµατος που θα επέτρεπε το
ηλεκτρονικό παραπεµπτικό, θα είχαµε θέσει σε κίνδυνο την υγεία
και τη ζωή των ασθενών και θα ήµασταν επίσης κατηγορούµενοι
σε περίπτωση που δεν κάναµε τη δουλειά µας».

Όµως, το ζήτηµα αυτό είναι σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, γιατί
εσείς ως 6η Υγειονοµική Περιφέρεια και ως Υπουργείο Υγείας
έχετε προχωρήσει -έχει πάρει κι άλλες διαστάσεις- σε ΕΔΕ. Στο
πόρισµα, χωρίς επαρκή τεκµηρίωση, αναφέρεται ότι υπήρχε η
δυνατότητα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, µε αποτέλεσµα να
µπαίνει το ζήτηµα της δυνητικής αργίας.

Και για να σας προλάβω, κύριε Υπουργέ, θα σας πω ότι δεν
θέλουµε να εµπλακείτε σε καµµία περίπτωση στη δικαιοσύνη.
Όµως, θα µπορούσατε να πάρετε κάποιες πρωτοβουλίες για να
αναστείλετε την ΕΔΕ γιατί αυτή τη στιγµή διώκονται οι γιατροί.
Είναι οι γιατροί, κύριε Υπουργέ, που έβαλαν πλάτη και την πε-
ρίοδο της πανδηµίας και σήµερα σε ένα άκρως υποστελεχωµένο
Νοσοκοµείο, αυτό του Αγρινίου, και έχουν και αυτό το επιπρό-
σθετο βάρος, της δίωξής τους. Κάποιοι σήµερα υπηρετούν σε
άλλες περιοχές, σε άλλα νοσοκοµεία, και καλούνται να δώσουν
καταθέσεις και να πάνε στα δικαστήρια. Υπάρχει µια πολύ δύ-
σκολη και αρνητική κατάσταση για την οποία θα πρέπει να βρεθεί
λύση για να µην κυνηγούνται οι γιατροί µε έναν απολύτως άδικο
τρόπο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευ-

χαριστώ για την ερώτηση. Μπορώ να πω και να σηµειωθεί, ότι η
ερώτηση αυτή είχε απαντηθεί ξανά από εµένα σε ερώτηση του
Βουλευτή του ΚΚΕ κ. Παπαναστάση.

Είχα πει εκείνη τη φορά ότι υπάρχει διάκριση µεταξύ των εξου-
σιών, το αναφέρατε κι εσείς κάπου στην ερώτησή σας, και δεν
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µπορούµε να παρέµβουµε στη δικαιοσύνη. Ως γιατρός εύχοµαι
κι εγώ και θέλω πάρα πολύ και πιστεύω ότι θα αθωωθούν οι για-
τροί.

Άρα µου κάνει εντύπωση που επανέρχεστε. Μου κάνει φοβερή
εντύπωση που επανέρχεστε και µιλάτε ξαφνικά για συµπόνια και
λέτε: «Να εκείνοι οι αδίστακτοι που σέρνουν τους γιατρούς στα
δικαστήρια».

Να σας ρωτήσω κάτι; Ήσασταν Υποδιοικητής της 6ης ΥΠΕ;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θέλω να

πω προς το Σώµα τα γεγονότα. Το 2018 -όταν ήσασταν εσείς
Υποδιοικητής στην 6η ΥΠΕ, όταν δεν ήµασταν κυβέρνηση- έγινε
αυτή η έρευνα του ΣΕΥΠ. Η ΕΔΕ στην οποία αναφέρεστε, δια-
τάχθηκε από τον προηγούµενο διοικητή, από τον διοικητή ο
οποίος τοποθετήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Ήσασταν µαζί. Ήσασταν υπο-
διοικητής.

Να µιλήσουµε πρακτικά. Με βλέπετε. Και στις προηγούµενες
ερωτήσεις σάς έδωσα πολλά στοιχεία. Ελπίζω να βοηθήσουν και
στον δηµόσιο διάλογο και εσάς. Ξέρετε ποια θα είναι η µεγαλύ-
τερη βοήθεια; Όταν θα πάνε αυτοί οι συνάδελφοι στο δικαστή-
ριο, να έρθετε εσείς ως µάρτυρας, ως διοίκηση και πείτε: «Εµείς
φταίµε που το αφήσαµε υποστελεχωµένο, εµείς φταίµε που δεν
είχαµε καλή πληροφορική». Αφού ήταν επί της δικής σας διοίκη-
σης. Αυτοί οι συνάδελφοι θα αθωωθούν όταν εσείς θα πάτε στο
δικαστήριο, όταν σας καλέσει ο δικαστής ως δηµόσιο λειτουργό
και εσείς του απαντήσετε εκείνη την ώρα: «Ναι, εµείς φταίµε, δεν
φταίνε αυτοί». Για να λέµε τα πράγµατα όπως είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να πετάτε λάσπη στον ανεµιστήρα,
αλλά νοµίζω ότι η λάσπη αυτή δεν κολλάει. Ήµουν πολύ συγκε-
κριµένος. Μιλάµε για µία µεγάλη περίοδο που δεν υπήρχε σύ-
στηµα συνταγογράφησης και αυτή τη στιγµή διακόσιοι γιατροί
του Νοσοκοµείου Αγρινίου διώκονται.

Άρα νοµίζω ότι το ζήτηµα αυτό δεν µπορεί να σέρνεται.
Και έρχοµαι µε µια επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, γιατί -

όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου- υπάρχει µια εκκρεµό-
τητα, υπάρχει ένα πόρισµα που λέει ότι υπήρχε η δυνατότητα
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης.

Εγώ λέω ότι δεν υπήρχε, κύριε Υπουργέ, εκείνη την περίοδο
και αδίκως διώκονται οι γιατροί. Αυτή είναι η τεράστια διαφορά,
γι’ αυτό και ενώ το ζήτηµα είναι πάρα πολλά χρόνια, οι µόνοι που
δεν ευθύνονται είναι οι γιατροί.

Και πότε έγινε αυτό, κύριε Υπουργέ, και ποιες πρωτοβουλίες
πάρθηκαν για να γίνει; Αυτό δεν το λέτε. Άρα, νοµίζω, ότι δεν
µπορούν οι γιατροί ενός νοσοκοµείου που πέρασαν από τα ΤΕΠ
είτε είναι ειδικευόµενοι είτε είναι ειδικευµένοι είτε είναι γιατροί
που για µία µεγάλη χρονική περίοδο από το 2018 µέχρι το 2022,
2023 πέρασαν από το Νοσοκοµείο Αγρινίου, να διώκονται µε
έναν άδικο τρόπο.

Και ξαναλέω, κύριε Υπουργέ, το κρίσιµο για εµάς είναι ότι
αυτός ο κόσµος, αυτοί οι υπηρέτες, αυτοί οι δηµόσιοι λειτουργοί
έβαλαν πλάτη διαχρονικά για να στηρίξουν το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, για να στηρίξουν το ΕΣΥ. Μιλάµε για ένα νοσοκοµείο µε
πάρα πολλά προβλήµατα. Μιλάµε για µία ΜΕΘ που αυτήν τη
στιγµή λειτουργεί, δεν λειτουργεί. Μιλάµε για τη διευθύντρια της
ΜΕΘ που ήρθε, ανέλαβε υπηρεσία και παραιτήθηκε, γιατί έγιναν
µια σειρά από πράγµατα υποστελέχωσης, υπολειτουργίας. Μι-
λάµε για ένα νοσοκοµείο που βασικές κλινικές υπολειτουργούν.
Και µιλάµε για µία δηµόσια περίθαλψη στον Νοµό Αιτωλοακαρ-
νανίας σε οριακή κατάσταση.

Άρα εγώ σας λέω, κύριε Υπουργέ, ότι το αρµόδιο Υπουργείο
και η αρµόδια υγειονοµική περιφέρεια θα έπρεπε να είχε πάρει
συγκεκριµένες πρωτοβουλίες για να µην διώκονται άδικα αυτοί
οι γιατροί. 

Θέλω µια απάντηση, λοιπόν, στο συγκεκριµένο ερώτηµα που
σας έθεσα, τι σκοπεύει να κάνει το Υπουργείο για την ΕΔΕ των
διακοσίων γιατρών. Θα την αναβάλλετε µέχρι να γίνει το δικα-
στήριο τους; Αυτή είναι η ερώτηση και περιµένω µια απάντηση.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Έκθεση

του ΣΕΥΠ στις 28 Ιουνίου 2019. Στις 8 Ιουλίου στην 6η Υγειονο-
µική Περιφέρεια είστε εσείς και εντός της δικής της θητείας ζη-
τάτε την ΕΔΕ. Εσείς την αρχίζετε την ΕΔΕ. Και από εκεί
αυτεπάγγελτα ξεκινάει η ελληνική εισαγγελεύς. 

Πάει πολύ το να έρχεστε εδώ και να µου λέτε ότι εµείς δεν κά-
νουµε κάτι για τους γιατρούς. Σας είπα ότι εάν θέλετε, µπορείτε
να γράψετε επιστολή µαζί µε τον διοικητή της 6ης ΥΠΕ και εσείς
που ήσασταν. Αυτό είναι το πιο δυνατό χαρτί που θα έχουν. Το
πιο δυνατό χαρτί που θα έχουν αυτοί, γιατί σας µιλάω ως για-
τρός, είναι να έρθει ο διοικητής, να έρθει ο υποδιοικητής και να
πει ότι αυτοί δεν µπορούσαν να συνταγογραφήσουν. Είχαµε
αφήσει το νοσοκοµείο χωρίς στελέχωση. Είχαµε αφήσει το νο-
σοκοµείο χωρίς να έχει σύστηµα πληροφορικής. 

Ρωτήστε όποιον θέλετε νοµικό. Εγώ δεν είµαι νοµικός. Αυτό
είναι το πιο δυνατό χαρτί που θα έχουν αυτοί οι γιατροί. Και την
ευαισθησία, εάν θέλετε να τη µετρήσουµε, ας τη µετρήσουµε
τώρα µε αυτό που σας λέω. Ρωτήστε, όµως και τους νοµικούς
σας. Αυτό είναι το πιο δυνατό χαρτί ενός δηµόσιου λειτουργού
της περιόδου εκείνης για να πει ότι εµείς φταίµε, γιατί αυτή ήταν
η περιγραφή. Δεν φταίνε οι γιατροί. Και εµείς όταν χρειαστεί θα
πάµε στο δικαστήριο, αλλά υπάρχει διάκριση εξουσιών. Και γι’
αυτό σας µιλάω έτσι, γιατί δεν µπορεί να επανέρχεστε. Την έχω
απαντήσει αυτήν την ερώτηση. Εκµεταλλεύεστε, ενώ εσείς είστε
µέσα στα πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συ-

νεννόησης:
Η δεύτερη µε αριθµό 945/8-4-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Έντονη αντί-
δραση των οινοποιών της Δράµας στη δηµιουργία φωτοβολταϊ-
κών πάρκων σε τεράστιες εκτάσεις καλλιεργήσιµης γης στην
Π.Ε. Δράµας».

Και η πρώτη µε αριθµό 946/8-4-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Μεγάλη και αδικαιολόγητη καθυστέρηση στη χορήγηση οικονο-
µικών παροχών σε αθλητές και αθλήτριες υψηλών διακρίσεων
από την πολιτεία».

Έχουµε την τελευταία µας ερώτηση. Είναι εδώ η κυρία Υπουρ-
γός. Αναµένουµε τον συνάδελφο Βουλευτή, ο οποίος µας ενη-
µέρωσε ότι σε ένα λεπτό θα είναι στην Αίθουσα. Συνεπώς θα
κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 985/15-4-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Μάριου Σαλµά
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Λανθασµένος σχεδιασµός αγωνιστικής περιόδου 2023-
2024 των σχολικών αγώνων ποδοσφαίρου».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατέθεσα και ήθελα να συζητηθεί αυτή η ερώτηση, η οποία

εκτός από έναν συµβολισµό έχει και ουσία. Η ουσία είναι µία
υπουργική απόφαση του Υπουργείου Παιδείας, που έχει υπογρα-
φεί από την Υφυπουργό Παιδείας, που καθορίζει τους όρους και
τις διαδικασίες µε τις οποίες διεξάγονται οι αθλητικοί αγώνες
των λυκείων, των σχολικών πρωταθληµάτων. Αυτοί οι αγώνες,
επειδή οδηγούν σε µία τελική µοριοδότηση αυτών των αθλητών
οι οποίοι δείχνουν τις καλύτερες επιδόσεις, έχει και µια επίδραση
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στην αξιοπιστία των πανελλαδικών εξετάσεων και στο πώς προ-
στίθενται µόρια σε αυτή τη διαδικασία. 

Συνεπώς η απόφαση οφείλει να είναι ακέραια, δίκαιη, όλες οι
οµάδες των λυκείων σε όλη την Ελλάδα να δίνουν τον ίδιο αριθµό
αγώνων και να προκρίνονται µε βάση τα διεθνή πρότυπα, όπως
είναι οι όµιλοι στα παγκόσµια, στα διεθνή πρωταθλήµατα, και όλα
προσαρµοσµένα στις ιδιαιτερότητες βεβαίως των διευθύνσεων
εκπαίδευσης. 

Η συγκεκριµένη υπουργική απόφαση του Δεκεµβρίου του
2023, που καθορίζει τους όρους για το πρωτάθληµα 2023-2024,
είναι εντελώς άδικη και λανθασµένη. Οποιοσδήποτε τη διαβάσει
θα καταλάβει ότι οι οµάδες των λυκείων δεν δίνουν τον ίδιο
αριθµό αγώνων προκειµένου να φτάσουν στον τελικό, που θα
διαγωνιστούν για να πάρουν την πρώτη, δεύτερη και τρίτη θέση.
Άλλες οµάδες µπορούν να φτάσουν εκεί µε τρεις αγώνες. Άλλες
οµάδες µπορούν να φτάσουν µε έξι αγώνες. Δεν υπάρχει καµµία
απολύτως λογική, ούτε ακόµη και µε τον αριθµό των οµάδων που
είναι µονοψήφιοι αριθµοί -δεκατρείς, εννιά, δεκαπέντε-, οι οποίες
δεν µπορούν να διασταυρωθούν σε ζευγάρια όταν προχωρούν,
ειδικά για τα οµαδικά αθλήµατα. 

Συνεπώς ζήτησα -και κλείνω µε αυτό την πρωτολογία µου- από
την κυρία Υπουργό να αναγνωρίσει ότι η υπουργική απόφαση
αυτή δεν ήταν δίκαιη για τους µαθητές των σχολείων και δεν
αποδεικνύει ότι πρέπει να µοριοδοτούνται στο τέλος οι καλύτε-
ροι, αλλά απλά ευνοούνται πολύ από τις κληρώσεις και από τον
τρόπο µε τον οποίον γίνονται οι διασταυρώσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ.
Μακρή.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε συνάδελφε, θα µπορούσα να ξεκινήσω

και να τελειώσω την απάντησή µου σε εσάς, αναφέροντας την
απόφαση της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας µε
αριθµό 1537/2023 –πρόσφατη, δηλαδή- η οποία ασχολήθηκε µε
την ισότητα, την αξιοκρατική και ορθολογική οργάνωση της εκ-
παίδευσης για την πριµοδότηση των διακριθέντων αθλητών και
κατ’ επέκταση της εισαγωγής τους στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
που τη βρήκε απολύτως σύννοµη. Θα µπορούσε αυτό να είναι
και η απάντηση στην αγωνία σας και στην ένστασή σας και στη
διαπίστωση που κάνατε. 

Θα µου επιτρέψετε να το πω -µε το σεβασµό που σας έχω- µε
κάποια ελαφρότητα, ότι αυτό επηρεάζει το σύστηµα της εισαγω-
γής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Επειδή, όµως, είναι πολύ σο-
βαρό το θέµα, θα µου επιτρέψετε να πω και µερικά πράγµατα και
για εκείνους που µας ακούν και για τα Πρακτικά. Το Συµβούλιο
της Επικρατείας έκρινε τη διεξαγωγή των αγώνων η οποία γίνεται
από το 2016 µέχρι σήµερα µε τον ίδιο τρόπο. 

Με την άνεση, κύριε συνάδελφε, ότι καµµία από τις υπουργι-
κές αποφάσεις δεν φέρει την υπογραφή µου -άρα δεν υπερασπί-
ζοµαι την υπογραφή µου, αλλά το κυβερνητικό έργο σας- λέω
ότι η µόνη διαφοροποίηση στην απόφαση που υπέγραψε η τότε
Υφυπουργός κ. Μιχαηλίδου, αφορά στην προσθήκη και άλλων
αθληµάτων, όπως η υδατοσφαίριση, το beach volley που είναι
ολυµπιακά αθλήµατα. Από το 2016 µε την υπογραφή Γαβρόγλου
µέχρι τώρα, απαρεγκλίτως είναι η ίδια διαδικασία που εσείς επι-
σηµαίνετε αδυναµίες, ενώ το Συµβούλιο της Επικρατείας έκρινε
ότι δεν παραβιάζει την ισονοµία και την αξιοκρατία. 

Έρχοµαι στα σηµερινά. Στις 12 Ιανουαρίου του 2024 µε
υπουργική απόφαση προκηρύχθηκαν οι αγώνες. Να διευκρινί-
σουµε ότι η συµµετοχή στους αγώνες αυτούς είναι απολύτως
εθελοντική. Συµµετέχουν τα σχολεία που θέλουν και οι µαθητές
που θέλουν. Όταν αυτή η εθελοντική συµµετοχή δηλώνεται, είναι
υποχρεωτικό ο γονέας, ο κηδεµόνας, ο επίτροπος να δηλώσει µε
υπεύθυνη δήλωση ότι γνωρίζει τους όρους διεξαγωγής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πάρω λίγο χρόνο πα-
ραπάνω για να εξηγήσω. Σας ευχαριστώ. 

Πρέπει, λοιπόν, να δηλώσει µε υπεύθυνη δήλωση ότι και γνω-
ρίζει και αποδέχεται τους όρους διεξαγωγής αυτών των αγώνων.
Αυτό συµβαίνει και µε την οµάδα για την οποία ρωτάτε και την
αναφέρετε και στην ερώτησή σας.

Ας έρθουµε τώρα και στη διεξαγωγή των αγώνων. Γίνονται σε
τρεις φάσεις: πρώτη, δεύτερη και τρίτη. Σύµφωνα µε την υπουρ-
γική απόφαση, στην πρώτη φάση γίνονται οι αγώνες µεταξύ σχο-
λικών οµάδων, δηλαδή σε κάθε διεύθυνση δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης. Διοργανώνουν τους αγώνες αυτούς οι Οργανωτι-
κές Επιτροπές Σχολικών Αθλητικών Δραστηριοτήτων, οι ΟΕΣΑΔ,
όπως θα τους λέµε εφεξής, που κάνουν και τις σχετικές κληρώ-
σεις. Βγαίνουν από τις διευθύνσεις εκπαίδευσης συνολικά πε-
νήντα οκτώ νικητές, πενήντα οκτώ οµάδες, όσες είναι και οι
διευθύνσεις εκπαίδευσης. 

Πάµε στη δεύτερη φάση, που γίνεται σε επίπεδο περιφέρειας.
Εδώ θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι κάθε φάση έχει και διαφο-
ρετικούς όρους διενέργειας γνωστούς εκ των προτέρων. Γίνεται,
λοιπόν, από την κεντρική ΟΕΣΑΔ, την ΚΟΕΣΑΔ, την Κεντρική Ορ-
γανωτική Επιτροπή Σχολικών Αθλητικών Δραστηριοτήτων, η κλή-
ρωση. Η επιτροπή αυτή ορίστηκε πάλι µε απόφαση της τότε
Υφυπουργού κ. Μιχαηλίδου, η οποία θα αναλαµβάνει από τη δεύ-
τερη φάση και µετά τη διεξαγωγή των αγώνων. 

Θέλω να πω επίσης εδώ ότι την 1η Μαρτίου του 2024, όπως
κάθε φορά, γίνεται κλήρωση µε γεωγραφικά κριτήρια. Και εκ των
προτέρων από την 1η Μαρτίου είναι γνωστό ποιες γεωγραφικές
περιοχές θα ασχοληθούν, ποιες οµάδες θα κληρωθούν ανά πε-
ριοχή. Δηλαδή στην Αττική 1 ήταν το Κολλέγιο. Στην Αττική 2
είναι το Κερατσίνι. Δεν ήταν γνωστό εκ των προτέρων. Αλλά δεν
υπάρχει πιθανότητα παρέµβασης ή νόθευσης αυτής της σχολι-
κής δραστηριότητας, που έχει, βεβαίως, και συνέπειες για τις πα-
νελλαδικές. 

Στη δεύτερη φάση προκρίνονται δεκαπέντε οµάδες. Οι δεκα-
τρείς είναι από τις διευθύνσεις εκπαίδευσης και οι άλλες δύο
είναι oι δευτεραθλήτριες από την Αττική και την Κεντρική Μακε-
δονία λόγω του µεγάλου αριθµού των σχολείων, τα οποία λαµ-
βάνουν µέρος. Από τις δεκαπέντε οµάδες, λοιπόν, στην
τελευταία φάση πρέπει να µείνουν εννέα. 

Στη φάση αυτή για να µείνουν εννέα οµάδες, υπάρχει η εξής
διαδικασία –επαναλαµβάνω- σταθερή πάντοτε. Δύο οµάδες από
την Αττική, η πρωταθλήτρια και η δευτεραθλήτρια, µία από την
Κεντρική Μακεδονία, µία από την Κρήτη. Αυτές περνούν χωρίς
αγώνα στους εννέα. Από τους δεκαπέντε η επιλογή των τεσσά-
ρων γίνεται χωρίς αγώνα. Οι υπόλοιποι έντεκα, όµως, αγωνίζον-
ται µεταξύ τους για να βγουν οι άλλοι πέντε και όποιοι
προκύψουν. Από τους εννέα αυτούς, λοιπόν, προκύπτουν και
τρεις όµιλοι. Ποιοι θα συµµετέχουν σε κάθε όµιλο; Είναι επίσης
γνωστό εκ των προτέρων, από την 1η Μαρτίου. Η Αττική 1, δη-
λαδή, εν προκειµένω –να τα λέµε µε το όνοµά τους- το Κολλέγιο
και το Κερατσίνι θα ήταν στον 3ο όµιλο µαζί µε την οµάδα που θα
κέρδιζε από τον αγώνα µεταξύ Βορείου και Νοτίου Αιγαίου. 

Όταν, λοιπόν, φτάνουµε στην 3η κατηγορία, στους τρεις οµί-
λους, πάλι µε κλήρωση είµαστε εκ των προτέρων. Ξέρουµε ποιες
οµάδες θα αγωνιστούν σε έναν αγώνα και ποια νικήτρια θα δώσει
τον αγώνα µε την άλλη οµάδα. 

Αυτά, λοιπόν, για τη διαδικασία, να µην πάρω περισσότερο
χρόνο. Νοµίζω ότι εξήγησα πώς είναι. Εξήγησα ότι είναι σταθερή
και πάγια. Και στη δευτερολογία µου να απαντήσω σε τυχόν δι-
ευκρινίσεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Σαλµάς.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κατ’ αρχάς, κυρία Υπουργέ, το Συµβούλιο

της Επικρατείας, προφανώς, έκρινε προσφυγή που δεν αφορά
σε αυτό που ρωτώ εγώ. Δεν ρώτησε ο προσφεύγων αν είναι δί-
καιο το εννέα, το δεκαπέντε  και το δεκατρία. Σας λέω ότι εκτός
από την εικοσιτετραετή θητεία µου στο Κοινοβούλιο, αδιάλειπτη,
είµαι επί χρόνια στον αθλητισµό. Είµαι επικεφαλής του ιατρικού
team όλων των εθνικών οµάδων ποδοσφαίρου. Έχω περάσει από
τις οµοσπονδίες άρσης βαρών, καράτε, απ’ όλες τις οµοσπον-
δίες. Πού αλλού ακούσατε εσείς να είναι µονοί αριθµοί οι φάσεις,
εννέα, δεκατρία, δεκαπέντε; 
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Το ελάχιστο που περίµενα απ’ εσάς, θα ήταν να µου πείτε
«έχετε δίκιο, θα φροντίσω στην επόµενη υπουργική απόφαση να
είναι ζυγοί αριθµοί, δηλαδή, οκτώ, δεκαέξι. Όπως προσθέσατε
δύο οµάδες, αφαιρέστε µία, αφαιρέστε δύο. Δεν µπορεί να είναι
εννέα όµιλοι των τριών. 

Προσέξτε, επειδή αναφέρατε το Κολλέγιο και το Κερατσίνι, θα
αναφέρω ένα παράδειγµα. Πριν από είκοσι ηµέρες έπαιζαν για
πρωταθλητή τα κορίτσια, Κολλέγιο - Κερατσίνι. Εκ των προτέρων
γνώριζαν, όπως πολύ σωστά λέτε, ότι ο νικητής Αττικής θα πρέ-
πει να δώσει αγώνα µπαράζ µε τον νικητή Βορείου-Νοτίου Αι-
γαίου, για να ξανασυναντήσει τον ηττηµένο, ο οποίος δεν έχει
δώσει κανέναν αγώνα µπαράζ. Πρακτικά το Κολλέγιο νίκησε το
Κερατσίνι 3-0. Πέρασε πρωταθλητής Αττικής. Εκ των προτέρων
ήξερε ότι θα δώσει αγώνα µπαράζ µε τον πρωταθλητή Νοτίου -
Βορείου Αιγαίου για να ξανασυναντήσει το Κερατσίνι, το οποίο
δεν έδωσε κανέναν αγώνα µπαράζ. Αυτό είναι δίκαιο; Είστε νο-
µικός.

Δεν έχει σηµασία εάν το ήξεραν εκ των προτέρων. Δεν έχει ση-
µασία αν υπέγραψαν οι γονείς και τα σχολεία. Πού το ξανακού-
σατε αυτό; Να βγαίνει πρωταθλητής Αττικής από τον αγώνα
Κολλέγιο - Κερατσίνι σήµερα, να πρέπει να πάει ο πρωταθλητής
να δώσει αγώνα µπαράζ µε το Βόρειο - Νότιο Αιγαίο, για να ξα-
ναγυρίσει να παίξει µε τον ηττηµένο, το Κερατσίνι, ο οποίος εκ
των προτέρων ήξερε ότι δεν θα δώσει άλλον αγώνα. 

Εσείς αν ήσασταν Κολλέγιο Αθηνών και Κερατσίνι θα θέλατε
να χάσετε στο πρωτάθληµα στον τελικό για την Αττική ή θα θέ-
λατε κερδίσετε; Θα θέλατε να χάσετε γιατί ο νικητής πήγαινε να
δώσει επιπρόσθετο αγώνα µπαράζ, άρα θα θέλατε να χάσετε για
να πάτε να ξαναπαίξετε ένα µατς µε τον νικητή του νικητή Αττι-
κής µε τον νικητή Βορείου-Νοτίου Αιγαίου. 

Αυτό αν δεν το καταλάβατε από την ερώτησή µου, στενοχω-
ριέµαι. Αν το καταλάβατε, είµαι χαρούµενος γιατί ξέρω ότι τώρα
δεν µπορείτε να αλλάξετε τίποτα. Όπως ξέρω ότι δεν έχετε υπο-
γράψει εσείς. Δεν σας βαραίνει η αµαρτία γι’ αυτό. Αλλά κατα-
λάβετε ότι πρέπει να διορθώστε τους µονούς αριθµούς. Κάντε
το οκτώ και δεκαέξι, όπως είναι το Champions League, το Eu-
ropa, το Conference, όπως είναι όλα τα οµαδικά αθλήµατα στον
κόσµο, στο µπάσκετ, στο βόλεϊ, στο χάντµπολ. Εσείς ή µάλλον
όχι εσείς, αλλά µια επιτροπή που φτιάξατε από υπηρεσιακούς,
σκέφτηκαν ότι αυτό είναι το σωστό και δηµιουργεί αυτές τις
στρεβλώσεις. 

Αυτός είναι ο σκοπός της ερώτησής µου, να διορθώσει για το
µέλλον αυτές τις αδικίες, όποια σχολεία και αν είναι, ιδιωτικά ή
δηµόσια. Να είναι δίκαιος ο διαγωνισµός για να παίρνουν και τα
παιδιά ένα παράδειγµα, ότι δεν τους φταίει κανένας όταν χάνουν
ή όταν κερδίζουν αλλά το σύστηµα είναι δίκαιο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κυρία Υπουργός.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το Συµβούλιο της Επικρατείας στην ολοµέ-

λεια έκρινε τη διεξαγωγή των αγώνων µε βάση αυτό το πλάνο
που µόλις εξήγησα και τη βρήκε σύννοµη. Να µην επιµείνουµε
περισσότερο σ αυτό.

Θα σας πω, λοιπόν, το ότι η διαδικασία και οι όροι διεξαγωγής
είναι γνωστοί εκ των προτέρων συµβάλλει στην αξιοπιστία. Επι-
σηµάνατε κάποιες αδυναµίες κατά την εκτίµησή σας. Με πολύ
σεβασµό και χωρίς να οξύνω, θα ήθελα να σας πω ότι κατ’ αυτόν
τον τρόπο θα µπορούσε και κάποιος να αντιδράσει επειδή η πρω-
ταθλήτρια και η δευτεραθλήτρια της Αττικής περνά χωρίς αγώ-
νες. Αυτές οι διαδικασίες, όµως, είναι γνωστές, παγιωµένες. 

Και πάλι µε πολύ σεβασµό θα σας πω. Το Κολλέγιο το οποίο
συµµετέχει παγίως -ένα σχολείο το οποίο δεν έχει ανάγκη από
τον δικό µου έπαινο- πολλές φορές µε διακρίσεις κάποιες όχι,

έχει αν δεν κάνω λάθος –το λέω µε επιφύλαξη- ξαναχάσει από
το Κερατσίνι. Δεν προσέφυγε ποτέ ούτε κανένας γονέας ούτε
κανένα σχολείο. Το αποδέχτηκαν. Ξέρετε το Κολλέγιο φέτος
µόνο τι έκανε; Μία ερώτηση σε διευθυντή εκπαίδευσης ούτε καν
στο σχολείο, να ζητήσει µια διευκρίνιση για την πετοσφαίριση.
Δεν έφτασε, λοιπόν, κάτι από όλους αυτούς που συµµετέχουν,
που έχουν και δικαιολογηµένο συµφέρον. Η διαδικασία είναι όσο
γίνεται πιο άψογη. Είναι σχολεία, επαναλαµβάνω, όπως το Κερα-
τσίνι µε διακρίσεις επανειληµµένες, όπως και το Κολλέγιο. Δεν
προσέφυγε ποτέ ούτε γονιός ούτε κανένας άλλος ούτε καν
φέτος. Άρα, λοιπόν, σηµαίνει ότι εκείνοι που ξέρουν από µέσα,
που ζουν, που αντιλαµβάνονται, αναγνωρίζουν ότι είναι το καλύ-
τερο, το δικαιότερο, το αξιοκρατικό σύστηµα. 

Και κυρίως και πρωτίστως, κύριε Υπουργέ, µεσούσης της δια-
δικασίας ούτε ανησυχίες δηµιουργούµε στα παιδιά ούτε αλλάζει
η διαδικασία. Εσείς υπήρξατε Υπουργός, όχι Υφυπουργός,
Υγείας, αλλάξατε ποτέ κατά τη διάρκεια της διαδικασίας την προ-
κήρυξη; Ποτέ.

Και να πω και κάτι άλλο. Είναι αυτή η στιγµή να αναδυθεί ένα
θέµα, το οποίο δεν έχει σηµασία αν φέρει την υπογραφή µου ή
όχι; Είναι κυβερνητική πολιτική. Επαναλαµβάνω ότι την εποχή
του Γαβρόγλου δεν άλλαξε. Και δεν άλλαξε γιατί ουδείς ποτέ την
αµφισβήτησε. Είναι το καλύτερο, το δικαιότερο, το αξιοκρατικό
σύστηµα. 

Ας το γνωρίζουν αυτό τα παιδιά, ας γνωρίζουν ότι η ζωή έχει
και καλές και κακές στιγµές. Και είµαι βέβαιη ότι όπως το έχουν
αντιληφθεί οι εµπλεκόµενοι εκπαιδευτικοί όµιλοι, τα δηµόσια και
τα ιδιωτικά σχολεία, θα το αντιληφθούν όλοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γυµνάσιο Αµαρουσίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ενηµερώνω, παιδιά, ότι αυτή τη στιγµή είναι εδώ και η
Υπουργός Παιδείας. Ωστόσο, εσείς θα ξέρετε πιο πολλά από τη
Βουλή, γιατί έχετε ανάµεσά σας και τη Σοφία, της οποίας η µαµά
είναι εδώ µαζί µας ως υπάλληλος της Βουλής και εργάζεται κα-
θηµερινά. Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα έχετε την καλύτερη φιλοξενία
στη Βουλή.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, εξηγήστε τη διαδικασία που
έχουµε σήµερα εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πολύ
σωστά, κυρία Υπουργέ. 

Κατά τη διαδικασία που διεξήχθη σήµερα εδώ -δεν έχουµε νο-
µοθετική εργασία, αλλά κοινοβουλευτικό έλεγχο- οι Βουλευτές
ρωτούν την Κυβέρνηση για θέµατα που αφορούν στον νοµό ή
στην περιοχή τους ή για διάφορα άλλα ζητήµατα και η Κυβέρ-
νηση, που βρίσκεται στα δεξιά µας, έρχεται και απαντά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 11.14’ λύεται η συνεδρίαση για
την προσεχή Δευτέρα 22 Απριλίου 2024 και ώρα 13.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων.

14672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


